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Slovo starostyKrátce 
z obsahu Vážení a milí spoluobčané,

přibližuje se konec roku 2021 a všude 
kolem nás zase rezonuje téma Covid, opat-
ření proti němu a očkování. Tentokrát to 
ale není téma, o kterém chci psát v tomto 
svém příspěvku. Ze všech stran totiž ne-
slyšíme nic jiného a mám pocit, že se kvůli 
těmto tématům úplně vytrácejí informace 
z běžného života o tom, co se kolem nás 
děje pozitivního a co se podařilo. 

Chtěl bych se tedy s  vámi podě-
lit o to, co se v roce 2021 podařilo u nás 
v Prušánkách. A není toho málo. 

Postavili jsme, zkolaudovali a  uvedli 
do provozu novou kuželnu, která je od 
začátku využívána pro sportovní vyžití 
příznivců tohoto sportu jak z řad amatérů, 
tak registrovaných hráčů včetně možnosti 
velmi příjemného posezení s  občerstve-
ním. Totéž se nám podařilo s vybudová-
ním tzv. „bufetu u koupaliště“ ze kterého 
se stalo, zvláště během krásných letních 
dnů, velmi příjemné místo s  posezením 
v parku ve stínu stromů.

V  základní škole jsme instalovali do 
všech tříd rekuperační a ventilační jed-
notky (3,2 mil. Kč dotace), které by měly 
přispět k významnému zlepšení prostředí 
ve škole pro naše děti. V  blízkosti školy 
probíhá velká přestavba rybníčku zvané-
ho „Kalúža“ (1,2 mil. Kč dotace) na krás-
né místo s parkovou úpravou, které se jistě 
stane vyhledávaným místem pro hry dětí 
či jen místem pro pozorování čilého dění 
kolem vody.

Pro naše hasiče jsme postavili novou 
halu na požární techniku (1,9 mil. Kč 
dotace) a  zvětšili tak prostory nutné pro 
činnost této skvělé jednotky, jakou naši 
hasiči bezesporu jsou.

Na místě bývalého „školního bytu“, 
který musel být odstraněn kvůli havarijní-
mu stavu budovy, vyrostly dvě nové byto-
vé jednotky (5,4 mil. Kč dotace). Díky to-
muto kroku a následnému uvolnění bytu 
v  budově školky bude možné v  příštím 
roce rozšířit prostory školky a  navýšit 
tak její kapacitu.

Asi největší zahájenou stavbou, která 
sice není příliš vidět, ale pro chod obce je 
nesmírně důležitá, je čistírna odpadních 
vod s  přečerpávací stanicí (38 mil. Kč 
dotace). V  současné době je již ve zku-

šebním  provozu třetina zařízení a  celá 
akce bude dokončena na podzim příští-
ho roku.

Je také rozběhnuta příprava velkých 
projektů příštích. Je to výstavba bytovek 
v části obce „Vrbičky“ spolu s výstavbou 
inženýrských sítí a  pozemní komuni-
kace. Celý tento projekt probíhá v  tzv. 
společném řízení a je již jen kousek před 
vydáním stavebního povolení. Sítě a  ko-
munikace se budou budovat v  příštím 
roce a  poté může následovat výstavba 
bytových domů. Dalším projektem je vý-
stavba nového víceúčelového centra (na 
místě dnešního „chasáku“). Tento objekt 
je zatím ve stádiu studie a na projektu se 
bude pracovat v příštím roce.

Z menších, ale neméně důležitých akcí 
je třeba zmínit opravy památníků. Kříž na 
hřbitově, památník padlým farníkům, 
je již opraven a  krásně zrekonstruován. 
Památník u  kulturního domu na svoji 
opravu sice ještě čeká, ale dotace je schvá-
lena (500 000 Kč na oba památníky) a re-
alizace se předpokládá v průběhu několi-
ka měsíců. V této souvislosti je také třeba 
zmínit, že obec fi nančně přispívá značnou 
a rozhodující měrou i na opravu našeho 
kostela (500 000 Kč) jako stavební domi-
nanty Prušánek.

Získali jsme také dotaci 240  000 Kč 
na zatravnění a  výsadbu stromů kolem 
vodních nádrží (poldrů), což bude další 
významný příspěvek naší obce k ozdravě-
ní životního prostředí.

Podařilo se nám také získat dotaci ve 
výši 4,4 mil. Kč na rekonstrukci a výstav-
bu chodníků v  obci, která se uskuteční 
v příštím roce.

Kromě výše zmíněných budovacích 
aktivit se nám, i  přes nepřízeň vnějších 
podmínek, hezky rozběhla činnost naše-
ho Klubu dětí a mládeže v Prušánkách. 
Mají moc hezké aktivity pro děti a  jejich 
rodiče a je to určitě vítané rozšíření mož-
ností pro jejich zábavu a  poučení. Přes 
všechny složitosti úspěšně také pokračuje 
rozvoj uměleckých dovedností našich dětí 
v  umělecké škole HTVŠ. Bohužel kvůli 
zpřísňujícím se opatřením nebude možné 
uspořádat tradiční předvánoční besídky. 
Určitě se na ně ale můžeme těšit hned, jak 
jen to bude možné.
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Celkem jsme v  letošním roce do-
kázali získat v dotacích neuvěřitelných 
54,8 mil Kč, což je velký úspěch a je to 
v obci vidět. Tedy pro toho, kdo to vidět 
chce. Tím narážím na tradiční „fejsbú-
kové“ kritiky úplně všeho, co se udělá 
a  na ty, kteří vždycky neomylně vědí, 
co by se mělo a co všechno je špatně. 
Kteří ale také nikam nechodí, ničeho 
se neúčastní, nic pro nikoho druhé-
ho neudělají a  na ničem nikdy nevidí 
nic dobrého… Je to škoda, je mně jich 
svým způsobem líto a moc bych se při-

mlouval, aby se alespoň občas pokusili 
„přehodit“ do pozitivního módu a zno-
vu objevili zázrak osobní komunikace 
s  pravými přáteli. Ne s  těmi stovkami 
přátel virtuálních a mnohdy úplně ne-
známých na sociálních sítích. A  taky 
aby v  sobě našli odvahu komunikovat 
přímo. Ne zbaběle a pokrytecky v po-
loanonymním prostoru virtuálních 
bublin.

Vážení a  milí spoluobčané, blíží se 
Vánoce, nejkrásnější svátky v roce. Doba 
je zlá, nálada ve společnosti je pod bo-

dem mrazu. Chci všechny moc popro-
sit, aby se v  sobě pokusili znovu najít 
vlastnosti jako jsou tolerance, pochope-
ní, umění naslouchat a respektovat ná-
zory druhých, i když s nimi nemusíme 
souhlasit. Pokusme se alespoň na chvíli 
zklidnit a uvědomit si, že všemi těmi ne-
gativními emocemi, které s námi někdy 
cloumají, ubližujeme nejen všem kolem, 
ale také sami sobě.

Přeji všem krásné, zdravé svátky ve 
společnosti svých blízkých.

Váš starosta.

Odpadové hospodářství

Návrh rozpočtu Obce Prušánky na rok 2022, 

porovnání s rokem 2021

Vážení spoluobčané,
rok s rokem se opět sešel a  je čas zhodnotit, co se týče 

odpadového hospodářství, uplynulý rok 2021. Tak jako 
všude se všechno na příští rok zdražuje, tak také ze skládky 
Hraničky přišla nemilá zpráva, že za jednu tunu uloženého 
komunálního odpadu zaplatíme místo letošních 1429,- Kč 
nově 1816,- Kč. Je to drastické zdražení. V roce 2020 jsme 
na skládku uložili 640 tun komunálního odpadu, v  roce 
2021 jsme za 11 měsíců uložili 553 tun. Při zprůměrování 
se dostáváme k hodnotě 600 tun/rok. To znamená, že máme 
zlepšení třídění cca o 40 tun, ale i  to je pořád málo. Proto 
musíme opět navýšit poplatek za vývoz popelnic na 650,- Kč 
na osobu a rok. I přes toto navýšení neustále obec doplácí 
za vývoz a skládkovné. Takže opět vás občany prosím, třiďte 
odpad, má to smysl, protože zdražovat uložení komunálního 
odpadu se bude každý rok. Část odpadu se sice vyváží také 

do spalovny v Brně, ale peníze za tunu jsou stejné. 
Pro zajímavost vás také seznámím s množstvím vytřídě-

ného odpadu. U papíru, plastu a skla mám podklady zatím 
jenom za tři čtvrtletí, ale i tak.

- papír – 52,58 tun
- plast – 28,72 tun
- sklo – 30,52 tun
- kovy – 114,5 tun
- biologicky rozložitelný odpad – 136,94 tun
- kaly z ČOV - 6 tun

Vážení spoluobčané, i přes tyto nedobré zprávy a těžkou 
„kovidovou“ dobu vám přeji krásné a pohodové prožití vá-
nočních svátků a v novém roce hodně štěstí a v dnešní těžké 
době dobré zdraví.

Jan Nosek, místostarosta

Příjmy 

par. pol. text schválený 
rozp. 2021

očekávaná 
skut. 2021

návrh rozp. 
2022

1111 Daň z příjmů fyz. osob ze záv. činnosti a funkčních požitků 7 200 000 7 200 000 7 200 000
1112 Daň z příjmů fyz. osob ze sam. výděl. činnosti 100 000 240 000 250 000
1113 Daň z příjmů fyz. osob z kapitálových výnosů 720 000 920 000 900 000
1121 Daň z příjmů právnických osob 5 500 000 6 900 000 7 000 000
1122 Daň z příjmů právnických osob za obec 600 000 600 000 500 000
1211 Daň z přidané hodnoty 14 800 000 15 732 600 15 700 000
1334 Odvody za odnětí půdy ze zemědělského půdního fondu 20 000 50 000 50 000
1337 Poplatek za provoz a systém shromažďování,sběru,přepr. 1 320 000 1 320 000 1 352 000
1341 Poplatek ze psů 35 000 35 000 35 000
1342 Poplatek z pobytu 25 000 25 000 90 000
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1343 Poplatek za užívání veřejného prostranství 65 000 65 000 40 000
1346 Poplatek za povolení k vjezdu do vybraných míst 1 000 3 000 1 000
1356 Příjmy úhrad za dobývání nerostů a popl. za geolog. práce 3 000 000 4 155 400 3 900 000
1361 Správní poplatky 60 000 60 000 50 000
1381 Daň z hazardních her 200 000 220 000 260 000
1511 Daň z nemovitostí 2 300 000 2 300 000 2 300 000

Daňové příjmy celkem 35 946 000 39 826 000 39 628 000

4111 Neinvestiční transféry ze všeobecné pokladny - volby do 
parl. 0 525 200 0

4112 Neinvestiční transfery ze st. rozp. v rámci souhr. dotač. vzt 724 000 757 600 758 000
4113 Neinvestiční transfery příjaté ze SF 0 1 169 500 0
4116 Ostatní neinvestiční přijaté transféry ze SR 0 1 414 100 0
4121 Neinvestiční přijaté transfery od obcí 200 000 200 000 200 000
4212 Investiční přijeté transfery ze SR 3 053 300 0 0
4213 Investiční přijaté transféry ze státních fondů 1 147 100 1 147 100 13 784 000
4216 Ostatní investiční přijaté transfery za státních fondů 0 1 883 800 0

Dotace celkem 5 124 400 7 097 300 14 742 000
1012 Podnikání a restrukturizace  v zem. a potr. 260 000 300 300 240 000
1069 Ostatní správa v zemědělství 0 50 000 40 000
2141 Vnitřní obchod 30 000 36 000 36 000
2310 Pitná voda 268 300 289 600 308 300
2321 Ovádění a čištění odpadních vod a nakládání s kaly 1 200 000 1 591 000 1 200 000
2349 Ostatní záležitosti vody v zemědělské krajině 3 000 3 000 3 400
3239 Záležitosti zájmového vzdělávání jinde nezařazené - HTVŠ 260 000 260 000 200 000
3314 Činnosti knihovnické 4 700 4 700 4 000
3319 Ostatní záležitosti kultury 225 000 225 000 200 000
3341 Sdělovací prostředky 25 000 25 000 15 000
3349 Ostatní záležitosti sdělovacích prostředků 13 000 16 000 18 000
3511 Všeobecná ambulantní péče 138 300 138 300 65 300
3612 Bytové hsospodářství 39 000 39 000 70 000
3632 Pohřebnictví 96 000 204 500 59 000
3722 Sběr a svoz komunálních odpadů 50 000 61 000 50 000
3723 Sběr a svoz ostatních odpadů - tříděný odpad 390 000 436 000 430 000
3729 Ostatní nakládání s odpady -suť 150 000 150 000 130 000
3745 Péče o vzhled obcí a veřejnou zeleň 60 000 85 000 96 000
4351 Osobní asistence, pečovatelská služba 122 000 122 000 105 000
4359 Ostatní služby a činnosti v oblasti sociální péče - obědy 30 000 30 000 30 000
5311 Bezpečnost a veřejný pořádek 60 000 60 000 40 000
5512 Požární ochrana - dobrovolná čát 0 18 000 0
6171 Činnost místní správy 77 000 146 500 36 000

Financování

8125 změna stavu dlouhodobých prostředků na bankovních 
účtech 5 340 300 6 512 300

Úvěr ČOV 30 000 000 30 000 000 10 000 000
Příjmy celkem 79 912 000 87 726 500 67 746 000

Výdaje

par. text schválený 
rozp. 2021

očekávaná 
skut. 2021

návrh rozp. 
2022

1012 Podnikání a restrukturalizace v zemědělství 160 000 1 430 000 560 000
2141 Vnitřní obchod 15 000 15 000 15 000
2212 silnice 14 650 000 14 650 000 14 900 000



strana 5Číslo 4/2021

Prušánský zpravodaj

2221 Provoz veřejné silniční dopravy IDS 111 500 111 500 223 000
2310 Pitná voda 305 000 305 000 305 000
2321 Odvádění a čištění odpadních vod 15 105 000 15 637 800 10 100 000
2349 Záležitosti vodních toků - kalůža 805 000 1 915 200 0
3111 Mateřské školy 470 000 704 900 4 270 000
3113 Základní školy 3 585 000 8 001 300 5 440 000
3141 Školní stravování 450 000 707 200 480 000
3239 Záležitosti zájmového vzdělávání 1 165 000 1 165 000 1 165 000
3314 Činnosti knihovnické 127 000 127 000 147 000
3319 Ostatní záležitosti kultury 680 000 688 000 595 000
3329 Zachování a obnova kulturní ch památek 0 642 000 250 000
3330 Činnosti registrovaných církví 500 000 500 000 500 000
3341 Rozhlas a televize 22 000 32 000 32 000
3349 Ostatní záležitosti sdělovacích prostředků 140 000 140 000 140 000
3419 Ostatní tělovýchvná činnost - projekt sportovní areál 503 100 890 000 0
3421 Využití volného času dětí a mládeže RD 183 88 000 88 000 97 000
3429 Ostatní zájmová činnost a rekreace 6 000 000 571 100 1 000 000
3511 Všeobecná ambulantní péče 72 000 93 200 82 000
3612 Rozvoj bydlení a bytového hospodářství 7 625 000 6 240 700 615 000
3631 veřejné osvětlení 760 000 760 000 790 000
3632 Pohřebnictví 61 000 147 600 70 000
3639 Komunální služby a územní rozvoj 2 345 200 2 345 200 345 000
3721 Sběr a svoz nebezpečných odpadů 60 000 120 000 120 000
3722 Sběr a svoz komunálních odpadů 1 300 000 1 300 000 1 550 000
3723 Sběr a svoz ostatních odpadů - tříděný 683 000 813 000 758 000
3729 Ostatní nakládání s odpady - suť 400 000 400 000 400 000
3745 Péče o vzhled obcí a veřejnou zeleň 7 970 000 10 521 000 7 473 000
4351 Osobní asistence, pečovatelská služba 575 000 575 000 592 000
4359 Ostatní služby a činnosti v oblasti sociální péče 33 000 33 000 13 000
5212 Ochrana obyvatelstva 1 000 151 000 1 000
5311 Bezpečnost a veřejný pořádek 1 361 000 1 361 000 1 468 000
5512 Požární ochrana 460 000 2 668 000 563 000
6112 Zastupitelské orgány 2 260 000 2 260 000 2 577 000
6115 Volby do Parlamentu ČR 0 62 000 0
6171 Regionální a místní správa 6 593 000 6 997 400 7 225 000
6310 Obecné příjmy a výdaje z fi nančních operací 0 80 000 400 000
6399 Ostatní fi nanční operace 1 841 200 1 847 200 1 258 000
6402 Finanční vypořádání minulých let 0 200 0
6409 Ostatní činnosti 630 000 630 000 200 000

Financování

8124 Uhrazené splátky dlouhodobých přijatých půjč.pr. - splátky 
úvěru 758 000

8124 Uhrazené splátky dlouhodobých přijatých půjč.pr. - leasing 200 000
Výdaje celkem 79 912 000 87 726 500 67 746 000
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Poplatky

Výběr poplatků začíná z technických důvodů ve středu 
5. ledna 2022. Nevyžadujte prosím dřívější platby, nebude-
me vám moci vyhovět. Platby přes banku můžete samozřej-
mě provádět už od 1. 1. 2022. Chtěli bychom vás požádat, 
pokud je to možné, abyste vzhledem k současné situaci dali 
platbám přes účet přednost.

Na obecním úřadě můžete své platby hradit v hotovosti 
nebo kartou přes terminál, v přízemí ve dveřích č.3 platí-
te TKO, za psa, pronájem hrobů, reklamy, kontejner atd., 
platby PRUTES (stočné v rodinných domech a u Nechor) 
zaplatíte v 1. patře u paní Přikrylové. 

TKO 
Poplatek za provoz systému shromažďování, sbě-

ru, přepravy, třídění, využívání a  odstraňování komu-
nálních odpadů je pro rok 2022 stanoven na 650 Kč/
osoba/rok. Pokud bude tato částka schválena na prosin-
covém zasedání obecního zastupitelstva, bude platit od 
1. 1. 2022. Poplatek je splatný do 28. 2. 2022 a platí se vždy 
jednorázově za všechny fyzické osoby tvořící domácnost. 
   Poplatník je povinen ohlásit správci poplatku vznik své 
poplatkové povinnosti nejpozději do 30 dnů ode dne, kdy 
mu povinnost vznikla. Takový poplatek je splatný nejpoz-
ději do 15. dne měsíce, který následuje po měsíci, ve kterém 
poplatková povinnost vznikla. 

Pes 
Stejná zůstává výše poplatku za psa, což je 100,- Kč/pes/

rok, splatnost je rovněž do 28. 2. 2022. I tento poplatek mů-
žete zaplatit převodem nebo složenkou. Pokud si pořídí-
te nového psa, musíte ho přihlásit do evidence od jeho tří 
měsíců. 

Jestliže váš pes uhyne, jste povinni tuto skutečnost ne-
odkladně nahlásit na OÚ. Pokud u  vás letos k  takovým 
událostem došlo a nenahlásili jste je dosud na OÚ, učiň-
te tak prosím nejpozději do 18. 12. 2021 na telefonní číslo 
518 374 125, aby mohly být provedeny úpravy v evidenci 
pro rok 2022. 

Hřbitov
Všem nájemcům, kterým bude v roce 2022 končit 

smlouva na pronájem hrobu, zašleme v průběhu roku vý-
zvu k uzavření smlouvy nové. Stále platí, že pokud budete 
chtít provádět nějaké úpravy na hrobovém zařízení (po-
mník, obrubníky, překrytí hrobu kamennou deskou), mu-
síte tuto skutečnost předem nahlásit na OÚ. Letos bylo také 
provedeno očíslování hrobů, jak nařizuje zákon o pohřeb-
nictví. Číslo najdete na obrubníku v patách hrobu na levé 
straně. Pokud byste opravovali obrubníky, požádejte svého 
kameníka, aby číslo šetrně odlepil a poté na nový obrubník 
číslo znovu nalepil.

Nechory 
Vodné, poplatek za vodoměr a stočné se platí od dub-

na 2022. Než půjdete platit, zjistěte si ve sklepě stav vašeho 
vodoměru. Stejně jako ostatní poplatky můžete i tyto platit 
v hotovosti nebo kartou na OÚ, složenkou nebo převodem, 
stačí telefonicky nebo mailem nahlásit stav vodoměru a my 
vám hned sdělíme výši platby. Pokud budete platit složen-
kou nebo bankovním převodem, všechny potřebné infor-
mace najdete na stránkách obce: https://www.obecprusan-
ky.cz/novy/mistni-poplatky-cenik-sluzeb-ou/ 

Pronájem vodoměru a spotřebu vody v Nechorách pla-
títe na účet OÚ, stočné vždy na účet PRUTES. Uvádějte 
prosím správný VS a SS a pro jistotu napište své jméno do 
zprávy pro příjemce, někdy je opravdu těžké vaši platbu 
správně přiřadit. 

Stočné
Pro rok 2022 bylo stanoveno stočné ve výši 850 Kč za 

osobu a rok. Pokud kalkulaci a výše zmiňovanou cenu za 
stočné Zastupitelstvo obce Prušánky na svém zasedání 
v prosinci 2021 schválí, bude tato cena platná od 1. ledna 
2022. Ceník bude vyvěšen na úřední desce obecního úřadu, 
vyhlášen místním rozhlasem a zveřejněn na internetových 
stránkách www.obecprusanky.cz. Platbu můžete zaplatit 
najednou nebo rozdělit na dvě poloviny, jiné splácení po 
částech pouze po domluvě. Splatnost nejpozději do konce 
listopadu. Stočné bude vybíráno od osob s trvalým bydliš-
těm v obci Prušánky (pokud neprokáží pobyt jinde) a osob 
žijících v obci Prušánky (i když zde nemají trvalý pobyt). 
Vyzýváme občany, aby nezatajovali osoby žijící ve společ-
né domácnosti a řádně za ně platili. Tyto osoby využívají 
k běžnému životu vodu a vytvářejí tedy vodu odpadní, kte-
rá je odváděna do kanalizace a je nutné ji čistit. Pokud máte 
zájem o provedení platby bankovním převodem, potřebné 
údaje jsou níže.

Čísla účtů: 

Obec Prušánky, č. účtu: 2526671/0100

TKO   VS 222, SS č. domu
pes    VS 888, VS č. domu
voda a vodoměr Nechory  VS 777, SS č. sklepa

PRUTES Prušánky č. účtu: 35-7986630237/0100, 

stočné domácnost  VS 111, SS č. domu
stočné Nechory  VS  777, SS č. sklepa
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Obecní policie

První ranní mrazíky dávají troš-
ku se zpožděním tušit, že zima je za 
dveřmi. Dovolte mi seznámit vás 
s  činností strážníků Obecní policie 
Prušánky během letošního roku. 

Pracovním evergreenem jsou sou-
sedské spory, ať už v obci nebo v Ne-
chorách. Je to často spojená nádoba 
s tím, že si oznamovatel myslí, že jde 
o veřejný pořádek. Bohužel, tyto spo-
ry pak často postupují k přestupkové 
komisi a je dost složité něco řešit, když 
vzájemná averze je taková, že spolu 
dva chlapi v  klidu nevydrží ani mi-
nutu v  místnosti. Tím se dostáváme 
k dopravě, kde kromě průběžně pro-
váděného orientačního měření rych-
losti během roku kontrolujeme také 
vyhrazená parkoviště, jako jsou místa 
pro invalidy, či zákazy zastavení, nebo 
parkovací omezení v Nechorách. A že 
jsou lidi opravdu vynalézaví! Nový as-
falt ve Vrchních Nechorách za necelý 
týden od pokládky snad ani nestačil 
vytvrdnout, když nám hlásili jeho 
rozlámání. Tatra s  osmi nápravami 
byla zachycena a  řidič řešen, poško-
zení dáno k nápravě. Stejně jako poté, 
co přišla nešťastná seniorka, že někdo 
bahnem počmáral kapličku, o kterou 
se stará. Mladí výtečníci byli dopade-
ni a s pomocí rodičů uvedli krásnou 
dominantu na kraji naší obce do pů-
vodního stavu. Bohužel ne vždy je to 
také příjemné a pozitivní. Stává se, že 
někteří lidé žijí sami, nemají nikoho 
blízkého a po jejich odchodu je třeba 
si toto ověřit a zajistit obydlí. I k tomu 
jsme se letos bohužel několikrát do-
stali i u mladších občanů. 

Kamerový systém obce obsluho-
vaný OP se v letošním roce opakova-
ně osvědčil. Třeba když si nezajistíte 
peněženku a po obci za sebou trousíte 
papírové bankovky. Myslím, že pán si 
hodně oddechl, když během důraz-
ného kárání od manželky zazvonil 
zvonek a došlo k navrácení kompletní 
hotovosti. Úspěšnost využití kamer 

Ohlédnutí za rokem 2021 okem strážníka OP Prušánky

je o  to vyšší, když nekalou činnost 
zachytíme právě v  ten okamžik. Na-
hánět někoho z  kamerového zázna-
mu, když se na místě již nenachází, 
podstatně snižuje úspěšnost. I  tak 
si naši spolupráci kolegové od PČR 
nemohou vynachválit, podíleli jsme 
se na téměř desítce událostí úspěš-
ně vyřešených právě díky přímému 
kamerovému záběru. Ty mohou být 
s úspěchem použity také k řešení do-
pravních nehod auta s  cyklistou, či 
zemědělskou technikou poškozující 
obecní majetek. Řidiči kamionů i au-
tobusů se nám časem naučili jezdit 
po silnici kolem poldrů a nikoliv přes 
Nechory, kde se s  návěsem nejeden-
krát stejně zasekli. 

Ztráty a nálezy se nejčastěji dosta-
nou na obecní úřad, takže je zaevi-
dujeme a  díky dokladům navrátíme 
majiteli. V  případě klíčů od vozidla 
je pak naší snahou zjistit, zda je vo-
zidlo někde nablízku a  je zajištěno. 
Pokud je neuzamčené, zajistíme, aby 
se majitel se svým vozem mohl shle-
dat a nezvýšila se šance odcizení. Dva 
úspěšné záchyty máme za poslední 
měsíc v  oblasti krádeží. Majetek se 
vrátil majitelům, nenechavec dostal 
přes prsty, a to vše bez velkého diva-
dla v centru obce. 

Můžeme to opakovat pořád do-
kola, ale zvlášť naši starší občané 
se stejně musí spálit. Řeč je o  tzv. 
„šmejdech“. U nás letos takto úřado-
valy dvě skupiny „takyřemeslníků“, 
nabízející sobě rychlý a  vysoký při-
výdělek za fušerskou práci. Co však 
s tím, když k takovému jednání přije-
dete a sám senior vám tvrdí, že si fi r-
mu objednal a tu práci provést chce? 
Bohužel, doba neznámých řemeslní-
ků bez papíru je pryč, a takovou práci 
lze už svěřit jedině někomu místnímu 
a ověřenému. 

U  seniorů na chvíli zůstaňme. 
Jsme rádi, když můžeme pomoct. 
A  není nic špatného na tom, říct si 

o  pomoc, třeba když se nemůže ne-
jen starší osoba zvednout z podlahy, 
nebo ze stoličky po mnohahodino-
vém nedobrovolném sezení. Tělo má 
své za sebou a není-li doma nikdo ná-
pomocný, nebo si nedokáže poradit, 
rádi jsme i  letos takto přiložili ruku 
k  dílu. A  když se to nakonec ukáže 
jako stav vyžadující pomoc zdravot-
níků, tak i  oni s  povděkem kvitují, 
když nosítka z  patra domu nemusí 
snášet drobná doktorka, ale záchra-
náři vypomůže druhý pár mužských 
rukou. 

Jsme rádi, že nám děti mohou 
chodit od září do školy a školky. Snad 
to vydrží co nejdéle. Na to, aby se tam 
bezpečně dostaly, každé ráno dohlíží-
me. Následně se umíme otočit kolem 
hřišť a  vytipovaných ploch, což pár-
krát do roka vede k  nálezům poten-
cionálně infekčního materiálu, který 
odstraníme.  Když však jsme v  prá-
ci buď já, nebo kolega, nemůžeme 
být zároveň všude. Ocenili bychom 
proto, kdyby místo častých výlevů 
internetových došlo k  nahlášení po-
dezření na přestupkové jednání tak, 
jak by to mělo být, třeba na telefony 
nás strážníků a my se budeme ozná-
mením zabývat. Vždyť bez společné 
součinnosti občanů a strážníků to ne-
bude tak efektivní, jako když budeme 
spolupracovat. 

S přáním pevného zdraví a proži-
tí svátků vánočních v  klidu, pohodě 
a lásce rodinného kruhu

Adam Hellinger, OP Prušánky
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Vážení čtenáři,
co nového? Skončila soutěž Jižní Morava čte. Zúčast-

nily se jí opět děti z  družiny, tentokrát třeťáci. Téma bylo, 
jak už jsem uvedla v  minulém Zpravodaji, „Teď to vidím 
jinak“ a  děti ztvárnily podle sebe dobu kovidovou. Vy-
hrál obrázek Beáty Bárové a  ten jsem poslala do Morav-
ské zemské knihovny v  Brně, kde bude dál soutěžit. Ko-
pii originálu a  další výtvory dětí jak z  družiny, tak z  MŠ 
jste mohli vidět v  listopadu na výstavce na chodbě OÚ. 
   Dále taky pokračují besedy s dětmi, jednak s předškoláky 
a taky s nultým ročníkem a jsem ráda, že děti opět mohou 
být v knihovně, a nejen jako na jaře ve školce. Co se týká 
samotné knihovny, nové knihy chodí každý měsíc, výměn-
ný fond taky, vše funguje, jak má, zatím nás snad nezavřou, 
takže choďte a využijte toho, že nyní je na čtení více času než 
v létě nebo na jaře.

Z naší knihovny 

HTVŠ

Přeji všem klidné prožití Vánoc a též klid a pohodu v no-
vém roce. 

Milena Hromková

Naše hudební, taneční a  výtvarná 
škola začala letošní rok s  novým elá-
nem, který přinesl obměněný kolektiv 
pedagogického sboru a těšili jsme se, že 
si vynahradíme všechna příkoří, která 
nám přinesly téměř dva covidové škol-
ní roky. Jsme moc rádi za stále velkou 
přízeň dětí i  rodičů naší škole, hudbě 
a umění jako takovému. Mně i celému 
učitelskému kolektivu dělá velkou ra-
dost mít děti opět na svých hodinách 
osobně a  vynasnažíme se ze všech sil, 
aby je to i  nadále bavilo, chodily do 
HTVŠ, protože chtějí, a  především se 
rády věnovaly svému oboru. 

Přestože všechno začalo s  velkou 

nadějí, že nejhorší máme za sebou, 
covidová mračna se nad námi opět 
s  velkou mohutností stahují. Zatím se 
naštěstí neuvažuje o zrušení prezenční 
výuky, ale moc nás mrzí, že se nebudou 
moci uskutečnit tradiční Mikulášká 
a Vánoční besídka. Jak jsem již avizoval 
na našem novém webu, vystoupení se 
odloží do lepších časů a hned jak to jen 
trochu půjde, besídku uspořádáme. 

Vím, že těch nepříjemností kolem 
pandemie už má každý tak akorát, pro-
to chci moc poděkovat za dodržování 
pravidel, pochopení při organizačních 
změnách i za to, že se chováte ohledupl-
ně ke svému okolí, potažmo učitelům, 

kteří se musí nařízením taktéž přizpů-
sobovat. 

Máme před sebou advent, čas, který 
si bez hudby a krásného umění nedo-
vedeme vůbec představit, doufám pro-
to, že budou tomto čase naši žáci dělat 
radost svým rodinám a blízkým tím, co 
se svou pílí v HTVŠ naučili. 

Všem přeji krásný vánoční čas, 
pevné zdraví a nerušenou sváteční at-
mosféru, šťastné vykročení do nového 
roku a  s  celým týmem mých pedago-
gických kolegů se na vás těšíme při 
vystoupeních žáků HTVŠ v lepších ča-
sech. 

Vít Němeček

Vážení spoluobčané, milí čtenáři a sledovatelé,
čas se nezadržitelně přehoupl do podzimu a náš Klub 

dětí a  mládeže Prušánky, provozovaný Obcí Prušánky 
v  prostorách multifunkčního domu na ulici Úzká, začal 
s dalším rokem svého provozu. 

I v letošním roce jsme maminkám s nejmenšími dětmi 
nabízeli dopolední aktivity. Dopolední program, sestavený 
ze společných zpívánek za doprovodu hudebních nástro-
jů, pohybových aktivit a společného tvoření. Aby byla naše 
bříška plná a spokojená, umíme si také upéct či uvařit něco 

moc dobrého k snědku. K velké oblibě patří bezesporu klu-
bíčkofl eky. Děti mají také dostatek prostoru pro individu-
ální vyžití v dětském herničce, vybavené různými nástěn-
nými či přenosnými Montessori prvky apod. Při příznivém 
počasí si užíváme plně funkčně vybavené zahrady, která je 
také součástí areálu. Od října jsme zahájili odpolední tvo-
ření, při kterém si také zazpíváme a pěkně se protáhneme. 
Ze srdce mě těší zájem maminek, které se v našem klubíčku 
se svými dětmi pravidelně objevují a  také se do aktivit či 
pomoci s klubíčkovými akcemi zapojují.

Klub dětí a mládeže Prušánky
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,,Foukej, foukej, větříčku,
shoď mi jednu hruštičku.
Shoď mi jednu nebo dvě,
budou sladké obě dvě...“

Letošní podzimní čas jsme zahájili sezónním ovocem, 
které k tomuto krásnému barevnému období bezpochyb-
ně patří. Okna našeho klubíčku zdobil vééélký korunový 
strom, který při větříčku shodil nejednu krásnou hruštič-
ku. Nebyly to jenom zeleňoučké hruštičky, ale také šťavna-
tá červená jablíčka s našimi fotografi emi. Jelikož nám po 
práci vyhládlo a pár jablíček zbylo, upekli jsme si vynikající 
křehounký jablíčkový štrůdlík, po kterém se jen zaprášilo.

Na pospas jsme nenechali ani naše klubíčkové políčko, 
na kterém nám místo křenu vyrostla samá slaďounká mrk-
vička. Ano, čtete správně. Jak takové mrkvičky vyrostou? 
No přeci z otisků našich nožiček.

Procházkami po našich krásných Prušánkách si vždy 
nasbíráme plody nebo lístečky ze stromů na naše další tvo-
řeníčko a nezapomínáme cestou zpět pozdravit našeho ka-
maráda vodníčka.. 

To už nám ale začaly přípravy na letošní velmi očeká-
vanou drakiádu! Oprášili jsme zástěrky a pilně se vrhli na 
pečení nadýchaných muffi  nků a lahodných jablíčkovo-sko-
řicových sušenek, které byly součástí ,,Sladkého baru“. Prv-
ní rok se návštěvníci mohli vyfotit u dráčkové foto-stěny, 
která se nám také velmi vyvedla, co myslíte? Děti se mohly 

těšit na věcné ceny a diplomy, ale také na opékání špekáčků, 
které mimo draků na chvíli zaměstnalo naše tatínky. Děku-
jeme za hojnou účast, především také za podporu a pomoc 
vedení naší obce i jejich zaměstnanců, kteří se na této akci 
podíleli. Velké poděkování patří za myslivecký spolek Hu-
bert panu Tomáši Jarošovi, který nám na místní myslivně 
poskytl zázemí, Pile Prušánky za dřevo do ohniště, fi rmě 
Gumotex za reklamní předměty, fi rmě VHS JAVOR a sa-
mozřejmě maminkám za pomoc nejenom při pečení.

Jelikož měly muffi  nky velký úspěch, přidávám slibovaný 
recept.

1vejce
80 g másla (oleje)
100 ml mléka
1ks prášek do pečiva
80 g cukr krystal 
1ks vanilkový cukr
135 g hladká mouka
Vše smícháme a pečeme na 180° C přibližne 15 minut. 

Muffi  nky si můžete vylepšit vašim oblíbeným krémem a na 
blížící se svátky vánočně ozdobit.

Na pospas jsme nenechali ani naše klubíčkové políčko
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A to už se blížil svátek svatého Martina a jeho příjezd na 
bílém koni. Mnozí z nás jsme doufali, že svatý Martin letos 
bílou peřinu opravdu přiveze a my si budeme moct užívat 
sněhových radovánek dosyta!

V klubíčku jsme se s našimi staršími,ale i mladšími dět-
mi pustili na svatomartinské tvoření podkoviček a bělouč-
kých husiček, které skončily tak jako tak na pekáči.

Ke dni svatého Martina se váže několik desítek pranos-
tik. K našemu tvoření se nejvíc hodila „Na svatého Martina 
bývá dobrá husina“.

V  listopadu nás také čekal lampiónový průvod, který 
měl svoji trasu jako každý rok z návsi od Obecního úřadu 
Prušánky kolem dětského hřiště, rybníčka u  školy, podél 
kulturního domu zpět k obecnímu úřadu, kde na děti v cíli 
čekala odměna v podobě drobného sladkého pamlsku. 

Přišel adventní čas. Advent je čtyřtýdenní doba před 
Vánoci. Je do doba, kdy se připravujeme na Vánoce na pří-
chod Ježíška. S  každou nedělí se zapaluje o  jednu svíčku 
navíc. Když hoří svíčky všechny čtyři, znamená to, že Štěd-
rý den je tu. My se na Vánoce v klubíčku moc těšíme! Čeká 
na nás nejenom vánoční tvoření, ale také pečení a zdobení 
voňavých medových perníčků.

Nesmíme zapomenout také na svátek svaté Barbory, 
svatého Mikuláše a  svaté Lucie, s  jejichž pranostikami se 
adventní čas váže také.

S  příchozím adventem Klub dětí a  mládeže Prušánky 
vytvořil již II. adventní výzvu, kterou si mohly děti spo-
lečně s  předtištěním dopisem pro Ježíška vyzvednout při 
procházce po našich krásných Prušánkách. Kde? No přeci 
v  Poště od Ježíška, která zdobí od první neděle adventní 
vchod Obecního úřadu Prušánky. Vyplněný dopis s  přá-
ním děti vložily do schránky, která je určena přímo pro 
Ježíška a všechny dopisy od dětí z Prušánek putovaly přímo 
k Ježíškovi na Boží Dar. 

Cílem našich aktivit je propojit nejenom všechny věko-
vé kategorie dětí a  mládeže, ale také místní spolky, které 
u nás v Prušánkách fungují. Společně se připravíme na ad-
vent a nejkrásnější svátky v roce.

Přeji vám všem, vážení spoluobčané, krásné a  požeh-
nané prožití svátků vánočních, spoustu rodinné pohody, 
lásky, radosti a to nejdůležitější, pevné zdraví. 

Vám, milé děti, přeji, ať se vám pod vánočním stromeč-
kem splní všechna přání, která jste si v dopise pro Ježíška 
napsaly či namalovaly. Po Novém roce se na vás opět moc 
těším!

Za Klub dětí a mládeže Lubka Čulenová

„Každý z nás je krásný, každý z nás je vzácný...ale se 
zvířátky je svět bohatější“

Srdečně vás zveme na 1. společné vánoční krmení les-
ních zvířátek v  okolí našich Prušánek. Sraz s  auty bude 
24. 12. 2021 v 10:00 hodin před myslivnou. Odtud pojede-
me s panem myslivcem na místo, kde při menší procházce 
poznáme aspoň trošku z našeho blízkého okolí, ve kterém 
žijeme. Přinesenými dobrůtkami v  podobě mrkve, řepy 
nebo obilí naplníme zvířátkům bříška. V dětech tak upev-
níme vztah k přírodě, společným setkáním navážeme nová 
přátelství a již po několikáté spojíme místní spolky a bude-
me tak rozvíjet naše kladné vztahy. 

V listopadu nás také čekal lampiónový průvod který
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Z činnosti ZŠ a MŠ

Covidová epidemie nám trochu mění naše nejen zaběhnuté 
kulturní události. Vloni jsme se museli mimo jiné vzdát i celé 
plesové sezony. Jak to bude letos? Chceme věřit, že to bude ji-
nak, a tak se deváťáci s nadšením a plným nasazením vrhli do 
příprav. Podařilo se vyladit téma plesu, které zatím nebudu pro-
zrazovat, ale bude to velké! Holky mají zamluvené krásné bílé 
šaty, kluci leští boty a  hlavně všichni ladí taneční formu pod 
vedení známého tanečního mistra pana Brožíka a předtančení 
s paní učitelkou Hubovou. Samozřejmě nebude chybět půlnoč-
ní překvapení a radost v podobě výhry v tombole. Věřme tedy, 
že v sobotu 29. ledna se náš kulturák rozzáří krásným mládím 
a  my budeme moci zase vyndat plesové róby a  užít si pěkný 
ples. Nyní si však vychutnejme vánoční svátky a přeji vám za 
celý tým SRPDŠ, aby byly radostné, pokojné a prozářené nadějí 
a v novém roce se těšíme na spolupráci. 

Za SRDPŠ Lenka Tlachová

Zprávičky z přípravy na ples

Neslyšeli jste už zvonit Ježíška? Víte, 
jaká přání mají děti ve školce? My už 
Ježíška vyhlížíme každý den, a  i  když 
nedokážeme splnit všechna přání dětí, 
snažíme se, aby byly obklopené radostí 
a láskou. Úsměv dětí vyvolá každoroč-
ně velký moment překvapení – zvone-
ček, který zazvoní a dětí vědí, že přišel 
dlouho očekávaný Ježíšek. V  tomto 
čase si také připomínáme vánoční zvy-
ky, tradice a  zpíváme koledy. A  jestli 
přišel i Mikuláš? I s andělem a čertem! 
Svou návštěvou děti potěšil, obdaroval 
a taky trošku postrašil malé „zlobivce“ 

A  co jsme zažili ještě? Prožitko-

Z naší školičky 

vé učení probíhalo celý podzim. Pekli 
jsme brambory a  štrůdl, hrabali listí 
na zahradě, skládali obrázky z kaštanů, 
vyrazili do přírody pouštět draky a na 
procházku. Tam každá třída plnila nej-
různější úkoly, děti hledaly přírodniny, 
které k podzimu patří a přiřazovaly je 
k paletě barev. Starší děti dokonce vy-
razily do Hodonína do Masarykova 
muzea vyzkoušet si, jak vypadá „Vina-
řův rok“. Prošly si jednotlivými prace-
mi spojenými s vinařstvím.  Seznámily 
se s vinnou révou, s prací na vinici, vy-
zkoušely si stříhání hroznů, mletí, liso-
vání a zakončily příběh hroznů ve skle-

pě, kde si společně zazpívaly písničku 
„Išla Marína do Hodonína“.

Kromě toho měly děti ve školce 
malou přednášku o  tom, jak správně 
pečovat o  zuby a  jak je čistit. Na což 
navázalo loutkové představení a  děti 
shlédly tři pohádky o tom, jak je důle-
žité pečovat o osobní čistotu a udržovat 
pořádek.

Na další zážitky se budeme těšit 
v novém roce společně s dětmi. 

Za kolektiv MŠ vám přeji pohodové 
Vánoce a především pevné zdraví! 
Lucie Drejčková, zástupce ředitele 

pro předškolní vzdělávání
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• Při třídění ovoce a zeleniny: „Miry, co jsme si říkaly, ovo-
ce je většinou co..?“ 

 Mireček M.: „Zelenina.“ 
• Dominik M.: „Já sa hladu nebójím, já mám dost energie.“ 
• Vašík M.: „Paní učitelko, já až budu dospělý, tak ty už bu-

deš určitě mrtvá.“ (Paní učitelka má 21). 
• Mireček M.: „Vašku, ty si polda?“ 
 Vašík M.: „Né nejsu, já su blázen.“ 
• Dominik M.: „Paní učitelko, já si něco nakreslím a když 

mě dáte hodinku, tak vás nechám na pokoji.“ 
• Honzík Š.: „Paní učitelko, dnes idu na helátko (lehátko).“ 
• Dominik M.: „Pani učitelko, já mám nové boty a v nich 

sů moc pohodlné klůbky.“
• Zuzanka N.: „Já sem si pro sebe přála, aby sa mě splnilo 

všechno živé přání.“ 
 Učitelka: „A jaké je to Zuzanko?“ 
 Zuzi: „No já chci vodítko a pejsky.“ 
• Honzík Š.: „Až budu mět narozky, tak pojedeme pro dort 

do dortovny.“ 
• Děti si dělaly s  paní učitelkou popcorn. Dominik M.: 

„Pani učitelko, mě radostí úplně buší srdce, já to úplně 
slyším plk, plk, plk.“ 

• Martínek Š.: „Já idu s tátů ke starého babičku.“ 
• Filípek V. přál Nikolce Š. k narozeninám: „Niky, já ti pře-

ju, ať žiješ celý život.“
• Honzík Z.: „Děcka já umím německy – nie.“ 
• Doba oběda, učitelky v plném nasazení, chystají dětem 

jídlo. Dominik M.: „Nemohly byste to trochu zrych-
lit?“  

Radka Šůrková

Předvánoční úsměvy
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Skauti Cor Dare

V sobotu 6. 11. 2021 jsme se s dětmi 
ze skautského oddílu vydali na výpravu 
k nedaleké kapličce na Hradišťku poblíž 
Velkých Bílovic. Naše cesta začínala sra-
zem kolem osmé hodiny ranní na auto-
busové zastávce u obecního úřadu, od-
kud jsme pak jeli autobusem do Velkých 
Bílovic na zastávku Kovárna a následně 
pěšky na Hradištěk. Jakmile jsme vyšli 
z obydlené části Velkých Bílovic, začali 
jsme hrát s dětmi hry, které si naši ši-
kovní vedoucí připravili na cestu pěšky. 
Naše cesta byla lemována krásným pro-
středím bílovských vinohradů a  vin-
ných sklepů a počasí nám naštěstí také 
přálo. Kolem jedenácté hodiny jsme ko-
nečně dorazili ke kapličce na Hradišťku, 
kde jsme si dali větší přestávku na oběd, 
kdy si všichni snědli své svačiny a po-
kochali se nádherným výhledem na tu 
naši krásnou krajinu. Po společné fotce 
u kapličky jsme se vydali na cestu smě-

Výprava Hradištěk

rem domů, ale vydali jsme se jinou ces-
tou, abychom viděli zase jiný kousek té 
naší přírody. Samozřejmě i cestou zpět 
jsme hráli různé hry, aby nám cesta lépe 
utekla. Když jsme odpoledne po třetí 

hodině vystoupili na zastávce v Prušán-
kách, už na děti čekali rodiče, rozloučili 
jsme se a pak už se každý vydal na svou 
vlastní cestu domů.

Napsal Filip Bůšek

Naši senioři
Využili jsme pěkné počasí a vyjeli jsme si na výlet, tentokrát do 

Pavlova, kde se nachází krásný Archeopark. Byli jsme velmi překva-
peni prostorami, ve kterých se nachází umělecké sošky, zvířata, růz-
né předměty, kamenné a kostěné nástroje. Velmi zvláštní byla sklád-
ka mamutích kostí, které po objevení nechali být na místě odkryvu. 
Průvodkyně nás také seznámila s jednou ze zajímavých lokalit doby 
lovců mamutů. 

Našim druhým zastavením bylo muzeum „Brána do Římské 
říše“ v Mušově. Tady jsme se seznámili s archeologickými stopami 
působení Římanů na našem území.

Potom jsme šli na oběd, který jsme měli zajištěný na lodi. Chvilku 
nám trvalo, než jsme ji našli. Tam jsme se dozvěděli, že nepojedeme 
na objednaný výlet po jezeře, protože někdo loď poškodil a vyšetřo-
vání dosud nebylo skončeno. 

Naší poslední zastávkou byl Mikulov, který jsme si prošli, samo-
zřejmě jsme se zastavili i v cukrárně, prostě jsme si udělali pěkný den.

Na tento rok jsme měli ještě hodně plánů – vánoční výstavu, 
společné předvánoční posezení. Bohužel současná situace nám naše 
plány zhatila.

Na závěr bych chtěla mezi nás pozvat mladší ročníky, muže 
i ženy. Scházíme se každé první úterý v měsíci v Hostinci U Schottlů, 
rádi vás mezi sebou přivítáme. A za Klub seniorů přeji všem pěkné 
vánoční svátky a v příštím roce hlavně hodně zdraví, zdraví a zdraví.

Za Klub seniorů Květa Kopečková, foto Věra Dřevěná

Návštěva Geoparku PavlovNávštěva Geoparku Pavlov

Na MušověNa Mušově
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Spolek Nechorští vinaři 

Po prázdninách byla epidemická 
situace poměrně klidná, zdálo se, že 
jsme se s covidem naučili žít. Proto se 
od října 2021 začal spolek připravovat 
na akci K Nechorám do sklepa za mla-
dým vínem, která byla naplánována na 
27.  11. 2021. Byl zahájen předprodej 
vstupenek, investovány nemalé fi nanč-
ní prostředky do propagace akce a za-
koupeny skleničky pro návštěvníky.

Od 9. listopadu začaly počty na-
kažených dramaticky narůstat, a  to 
i v  samotných Prušánkách. Zlom na-
stal 17. listopadu, kdy premiér vyhlásil 
a následně vláda přijala opatření, které 
v  podstatě zakázalo účast neočkova-
ných lidí i na kulturních akcích. 

Okamžitě se začali ozývat neočko-
vaní lidé, že se akce nemohou zúčast-
nit, zda jim vrátíme peníze. Přestože 
není povinností pořadatele vracet 
v  tomto případě vstupné, považovali 
jsme vrácení vstupného lidem, kteří 
na naše akce jezdí opakovaně, za sluš-
né. Tím se naše akce ocitla v  ekono-
mickém ohrožení. 

Nechory jsou otevřený prostor, ve 
kterém bychom nebyli schopni do-
držet přísná opatření, která jsou po-
řadatelům ukládána, a  kontrolovat 
účastníky akce, zda splňují podmínky. 
V případě kontroly bychom se vysta-
vili nebezpečí fi nanční sankce, která 
je pro právnické osoby velmi vysoká. 
Můžeme o opatřeních a jejich přijatel-
nosti diskutovat, ale to je tak asi vše.

Navíc začal po-
čet pacientů v  mo-
ravských nemoc-
nicích dramaticky 
narůstat. V  samot-
ných Prušánkách 
se ocitli v karanténě 
celé rodiny i  třídy 
ve školce i ve škole. 
V  této situaci jsme 
si položili otázku, 
zda chceme naše 
spoluobčany ohro-
zit tím, že do Ne-

chor přijedou lidé z  celé republiky, 
kteří třeba nemusejí, ale mohou celou 
situaci ještě zhoršit.

Bylo třeba se správně rozhodnout 
a  lidem, kteří měli uhrazené vstupné, 
podat rychlou informaci o  tom, jak 
bude spolek situaci řešit. S plným vě-
domím vlastní odpovědnosti rozhodl 
předseda spolku o zrušení akce a spo-
lečně s  administrativní pracovnicí 
spolku zahájil potřebné kroky. Všich-
ni, kdo měli uhrazené vstupenky, byli 
informováni o tom, že akce je zrušená 
a vstupné jim bude vráceno. Informa-
ce o zrušení byla i zveřejněna.  

Část členů spolku toto rozhodnutí 
uvítala a  podpořila rozhodnutí jako 
správné, zodpovědné a  ohleduplné 
nejen ke spoluobčanům, ale i ke zdra-
votníkům. Část členů s  rozhodnutím 
nesouhlasila a rozhodla se, že v sobotu 
27. 11. 2021 otevře svůj sklep návštěv-
níkům Nechor na svou vlastní odpo-
vědnost. 

Dnes, když čtete tento článek ve 
Zpravodaji, už všichni víte, jak vývoj 
epidemie dále pokračoval a jaká další 
omezení byla v  průběhu času přijata. 
Časem se s covidem naučíme žít, ale je 
potřeba, abychom všichni dodržovali 
pravidla a chovali se k sobě ohledupl-
ně.

Přejeme všem klidné Vánoce 
a zdravý rok 2022.

Michaela Hradilová
Spolek Nechorští vinaři

Spolek Nechorští vinaři a Covid-19

…a trochu 

poezie

Kdosi odešel

Takový den,
jak malovaný,
jak od Boha darovaný,
jak pohárek oplétaný.

Modrý jak Portugal,
co dal,
jak rok, co všechno vzal.

Jak Vavřinec,
co nakonec
pil a nedopil…

Do čistého vína,
do Štěpána,
do sychravého rána,
zakletá bolest u svatého Jána.

Ve zmrzlé zemi
v brázdách vinohradu,
ve spícím réví odporu,
hledám tichou pokoru.

Pak pohlédnu hore,
na ty mraky, na ta pole,
ej, kde jste, lásky moje.

Z beček ve svíčce plameni,
na cestě plné kamení,
popíjím Portugal
a nakonec Vavřinec,
ten, co rok mi dal,
ten, co chutnal - nechutnal.  

Z Nechorských bylin Pigi

j p
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SDH Prušánky
Od tornáda, které zasáhlo sousední 

obce a  prověřilo naši jednotku Sboru 
dobrovolných hasičů, se nám dostáva-
jí různá ocenění a  poděkování. Se zá-
sahem z  osudného 24. června jsme se 
zúčastnili prestižní Ankety dobrovolní 
hasiči roku 2021 v  kategorii jednotky 
pro oblast Jižní Moravy, která slučovala 
Jihomoravský kraj a kraj Vysočina. Přes 
odbornou komisi jsme spolu s dalšími 
čtyřmi jednotkami postoupili do fi nále, 
kde o dalším umístění rozhoduje veřej-
nost hlasováním na internetu nebo po-
mocí sms.

16. listopadu jsme se zúčastnili 
v Brně slavnostního vyhlášeni, které na-
táčela Česká televize a záznam byl od-
vysílán 4. prosince na ČT 2, v naší kate-
gorii jsme se umístili na 3. místě s 1071 
hlasy. Bohužel malá obec i s takto výji-
mečným zásahem nemohla konkurovat 
městům v počtu hlasujících a jednotky 
v podstatě s běžnými zásahy se umístili 
lépe, Velké Meziříčí s požárem traktoru 
na 2. místě s 1169 hlasy a zvítězily Drno-
vice s požárem budovy a záchranou jed-

né osoby s 1237 hlasy. Děkujeme všem, 
kteří nás svým hlasem podpořili a díky 
kterým se nám dostalo tohoto ocenění, 
velmi si toho vážíme.

Poděkování ale patří především čle-
nům jednotky za činnost, kterou dobro-
volně vykonávají ve svém volném čase 
a  reprezentují našeho zřizovatele a  náš 
domov - obec Prušánky.

Další odměnou byla 18. září návště-
va pivovaru Velké Popovice, na kterou 
nás svými hlasy opět poslala veřejnost 

v hlasování na Facebooku.
26. listopadu se mělo v  Brně konat 

předání ocenění od hejtmana Jihomo-
ravského kraje za nasazení při záchran-
ných a likvidačních pracch po tornádu , 
ale to se s ohledem na epidemiologickou 
situaci odložilo na neurčito.

Ať už se nám nějakých ocenění do-
stane nebo ne, nemění to nic na tom, 
že jsme tady pro Vás 365/24/7. Přejeme 
vám klidné svátky.

Vaši hasiči
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Ze sportu
SK Podlužan Prušánky

SK Podlužan Prušánky oddíl fotbalu

V  pondělí 15. 11. 2021 se konala 
Valná hromada SK Podlužan Prušán-
ky, které se zúčastnila významná část 
jejich členů. Za tuto účast všem ještě 
jednou děkuji, takto projevený zájem 
o dění v našem klubu dává velkou pod-
poru výkonnému výboru SK a  taktéž 
výborům jednotlivých oddílů v  jejich 
činnosti.

Byl přednesen pořad Valné hro-
mady, jednotlivé body, jako například 
účetní závěrka 2020 a schválení rozpoč-
tu na 2021 byli schváleny, na vědomí 
vzala valná hromada zprávu kontrolní 
komise o  hospodaření SK a  jednotli-
vých oddílů. Jako každoročně byli oce-
něni nejlepší sportovci našich oddílů.

Fotbalový oddíl: Matěj Křivák 
(mladší přípravka), Štěpán Drábek 
(starší přípravka) a  Lukáš Maršálek 
(mladší žák). Všichni tři dostali oceně-
ní za vzorný tréninkový přístup a  vý-
znamný herní přínos svému družstvu.

Kuželkářský oddíl: David Macha-
la je pravidelný účastník a  taky vítěz 
mistrovství JMK a účastník mistrovství 

Fotbalový poločas v SK Podlužan Prušánky
Vážení sportovní přátelé,
rok 2021 se do historie, a nejen fotbalové, zapsal jako dal-

ší „covid ročník“. Celou zimní část jsme fakticky prosedě-
li doma, nemohli jsme s dětmi ani dospělými trénovat, ani 
hrát pravidelnou Okresní halovou ligu. Bohužel jarní část 
soutěží 2021 byla zcela zrušena, takže jsme tréninkovou pří-
pravu ve všech kategoriích zahájili až v průběhu května. Bylo 
to dlouhých šest měsíců bez sportu, bez radosti z pohybu, 
společných setkání…

Proto jsem moc rád, že po tak dlouhém půstu se nám na 
hřiště vrátila celá naše široká mládežnická základna, která 
v této chvíli čítá okolo sedmdesáti aktivně sportujících dětí, 
kteří se v našem areálu opět pravidelně věnují pohybu na čer-
stvém vzduchu a mají radost z fotbalu spolu s námi trenéry. 

Náš fotbalový oddíl v této chvíli pracuje vlastními silami 
se čtyřmi kategoriemi v rozpětí pět až třináct let, školičkou, 
mladší přípravkou, starší přípravkou a mladšími žáky, kteří 
hrají okresní soutěže. Výsledky v těchto kategoriích nejsou 
příliš důležité. Zásadní je pohybová aktivita dětí jako tako-
vá, chuť sportovat, rozvoj dětí v kolektivu a vytváření vazeb 

České republiky v mužích, kde náš od-
díl skvěle reprezentuje.

Zdeněk Hosaja je nejstarším členem 
našeho oddílu a sportu se nadále inten-
zivně věnuje, je jedním ze zakládajících 
členů oddílu kuželek. 

Antonín Pihár má jednoznačně nej-
vyšší aktivitu v  brigádnické činnosti, 
aktivní hráč, který se velmi zodpověd-
ně zhostil funkce hospodáře kuželny.

Oddíl šachu: Lukáš Váňa za re-
prezentaci na mládežnických akcích, 
okresní přeborník v  rapid šachu do 
dvanácti let pro rok 2021.

Marek Budín je členem A týmu, re-
prezentoval náš oddíl na Open Jeseník 
a dále získal svůj první mezinárodní ra-
ting FIDE elo.

Taťána Šeráková pracuje ve funkci 
předsedy oddílu, nastavila nové strate-
gie pro rozvoj oddílu. Je také dlouho-
letou reprezentantkou šachového od-
dílu při tuzemských i  mezinárodních 
akcích. Pořadatelsky a organizačně za-
štiťuje šachové přebory v  Prušánkách 
a taky mezinárodní přebor železničářů 

v  Bulharsku. Věnuje se dobročinným 
projektům a aukcím.

Fotbalový oddíl svou podzimní část 
sezóny již dohrál, oddíl kuželek a šachu 
má své soutěže rozehrány. Jelikož se 
v  těchto měsících odehrává sportovní 
činnost na uzavřených sportovištích, 
musíme respektovat vyhlášená proti-
epidemická nařízení, abychom zasta-
vili rozvoj nákazy. Není to lehká doba, 
opatření se mění ze dne na den a  my 
se jim musíme přizpůsobit, abychom 
ochránili naše členy před nakažením 
a sportovní klub od sankcí, které hrozí 
ze strany dozorových orgánů. Nevím, 
jaká bude situace, když budete číst tento 
článek, ale dovolím si apelovat na kaž-
dého našeho člena, aby sám zvážil své 
priority a pokud má rád fotbal, kuželky 
nebo šachy a chce, aby se soutěže plynu-
le dohrály, pak by se měl podle toho za-
chovat. Těmto všem je třeba poděkovat.

Přeji vám krásné prožití svátků vá-
nočních a  příjemný vstup do nového 
roku.

Jan Váňa, předseda VV SK

mezi hráči, trenéry a rodiči. Myslíme si, že je to klíč úspěš-
nému fungování oddílu a společně se snažíme o další posun 
v těchto oblastech. 

Starší žáci nyní startují za společný tým pod hlavičkou 
Dubňan a Mutěnic v krajských soutěžích. Je to již v dnešní 
době naprosto běžná praxe, že dochází ke sdružování něko-
lika vesnic, aby mohli kluci hrát dál soutěžně fotbal.  Je to pro 
oddíly i hráče náročné na organizaci tréninků i zápasů, vy-
tváření tréninkových podmínek, dojíždění po celém regionu 
atd.  Ale pokud chceme pokračovat, jiná cesta není, musíme 
se s tím vypořádat, jak nejlíp to jde. 

Dorostenci se nám trvale děleně pohybují v týmu Mutě-
nic a Dubňan a Starého Poddvorova v krajských soutěžích 
a doufáme, že postupně doplní náš A-tým o čerstvou krev. 
V A-týmu jsme vzhledem k počtu zbylých aktivních hráčů 
byli nuceni hledat vhodnou spolupráci s  jiným oddílem, 
abychom mohli další sezonu v mužích pokračovat. Podařilo 
se nám najít společné partnerství se Sokolem Hrušky a hra-
jeme OP okresu Břeclav. Výsledkově i herně se nám v pod-
zimní části příliš nedařilo, je zde problém s nedostatečným 
počtem hráčů,  s nízkou tréninkovou morálkou části kádru, 
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SK Podlužan Prušánky oddíl kuželek 

Tak nám od září začaly znovu mis-
trovské soutěže. Ale ještě než se začalo 
hrát, tak jsme se snažili si naši novou 
kuželnu trochu vylepšit a  udělat ji ješ-
tě pěknější. Z  vlastních zdrojů jsme si 
v hodnotě 60.000,- Kč dokoupili skříň-
ky do šaten, do kuželkářské klubovny 
ledničku a různé drobnosti, které se do 
nového sportoviště dají ještě přikoupit. 
A určitě se budeme snažit si naši novou 
kuželnu dál zvelebovat.

A družstvo hrající 3. ligu je v právě 
probíhající soutěži na 2. místě při stej-
ném bodovém zisku jako první Dačice. 
Po sedmi odehraných kolech jsme pro-
hráli jen jeden zápas, a to na naší neoblí-
bené kuželně v Českých Budějovicích. Je 
to škoda, protože aspoň bod byl hodně 
blízko, a to jen o pouhé tři kuželky. Jeden 
náš domácí zápas musel být už odložen 
kvůli covidu, a  to zrovna s  mužstvem 
Dačic. Tohle utkání by se mělo odehrát 
v náhradním termínu 18. 12. 2021. Ale 
ještě nevíme, jestli se to vůbec uskuteční, 
když vláda všechny veřejné i  sportovní 
akce zpřísňuje. Tak uvidíme. 

Béčko je po odehrání osmi kol 
v krajském přeboru skupiny 1 na skvě-
lém druhém místě se ztrátou jednoho 
bodu na vedoucí Vážany. Umístění by 
bylo možná ještě lepší, kdyby nedošlo 
k nešťastné prohře a remíze na domácí 
kuželně. Ale musíme popravdě uznat, že 
zatím kdo k nám ze soupeřů přijel, tak si 
u nás vždy zahrál. A to platí pro všechna 

naše mužstva, prostě si k nám přijedou 
zlepšit své osobáky. Naše kuželna je mo-
mentálně jedna z nejvíce padavých. Při 
každém zápasu nevíme do konce, jestli 
se utkání zvládne, nebo se překlopí na 
stranu hostů. Do B družstva na začátku 
soutěže ještě přišla posila v podobě juni-
orské reprezentantky Štěpánky Vytisko-
vé, která sice pochází s Pelhřimova, ale 
kvůli práci bydlí v nedalekých Mutěni-
cích. Tak jí přejeme, ať se jí u nás v na-
šem kolektivu líbí. 

V krajském přeboru skupiny 2 máme 
letos dvě družstva. Déčko s přehledem 
vede tabulku a Céčko je momentálně po 
odehrání jedenácti kol na osmém mís-
tě. U  céčka se dobré okamžiky střídají 
s  těmi špatnými, a  to je docela škoda.  
Prohrají nečekaně na domácí kužel-
ně, ale zase překvapivě přivezou body 
z venku. A to je pak sráží na nižší příčky 
v tabulce.  

Dorostenci si zatím vedou v  rám-
ci možností a  okupují po osmém kole 
čtvrtou příčku. Doma jsou zatím nepo-
raženi a z venku se jim podařilo přivést 
i  vítězství. Momentálně ale teď nehrají 
kvůli nákaze covidem, která se obje-
vila u nás ve škole. Snad se brzy všich-
ni uzdraví a budou moci po karanténě 
opět na sportoviště. Do družstva tento 
rok přišli dva kluci, Tomáš Ostřížek 
a Martin Imrich. Snad je budou kužel-
ky bavit a zůstanou u toho. U mládeže, 
a tedy u dětí, ještě zůstanu. V kuželkář-

bez které to dost dobře nejde. Takže se do budoucna na tyto 
záležitosti musíme zaměřit a změnit k lepšímu. 

Rád bych se ještě vrátil k naší již tradiční velké fotbalové 
akci a to „Fotbalovému kempu 2021“. Jde tady o čtyřdenní 
soustředění formou příměstského tábora pro naše oddílové 
hráče, využíváme to jako startovací přípravu před vstupem 
do podzimní části soutěží. Takže v  posledním srpnovém 
týdnu se opět na zdejším hřišti pod vedením nás - trenérů 
mládeže, prohánělo padesát dva dětí, rozdělených dle věku 
do čtyř skupin. Letos nás potrápilo počasí a v závěru i střevní 
chřipka, takže jsme poslední den kempu byli nuceni zrušit. 
To ovšem nic nemění na tom, že se akce vydařila a  splni-
la svůj účel. Všichni zúčastnění touto akcí žijeme naplno, 
snažíme se, aby byl kemp nejen o  fotbale. Program je na-
plněn perfektní ranní rozcvičkou, pohybovými cvičeními, 
protažením a  doplněn hostujícími trenéry, kteří zpestřují 
fotbalovou část o nové prvky a cvičení. Celkově lze říct, že se 
hráči po takovém soustředění výrazně zlepšují a vstupují do 

podzimní části sezóny připraveni. Celý tým trenérů a dalších 
organizátorů má před kempem plno úkolů a starostí s pří-
pravou a plánováním programu. 

Jsme moc rádi za maximální podporu a  spolupráci 
s vedením Obce Prušánky a ZŠ Prušánky. Díky tomu mají 
všichni zúčastnění po celou dobu kempu zajištěn odpoví-
dající stravovací a občerstvovací režim v naší školní jídelně. 
Celému personálu školní jídelny patří za obětavost a ochotu 
velký dík.  Věřím, že i v dalších letech se nám společnými 
silami podaří zorganizovat tuto významnou sportovní akci 
v tomto příjemném a zábavném duchu!

Na závěr příspěvku bych rád poděkoval všem hráčům, 
trenérům a spolupracovníkům za jejich obětavost, pracovi-
tost a sportovní výkony, rodinným příslušníkům a fotbalo-
vým fanouškům za jejich podporu a popřál všem občanům 
krásné Vánoce a v novém roce hodně štěstí, zdraví a radosti.

Za fotbalový oddíl SK Podlužan Prušánky
Zbyněk Hromek

ského oddíle jsme se rozhodli založit ku-
želkářský kroužek. Jsme jen v začátcích 
a  zkoušíme, jestli tenhle projekt bude 
fungovat. Nikde jsme to zatím nijak ne-
zveřejňovali. Je to v  kompetenci Aleny 
Kristové, která bude mít kroužek na sta-
rosti a možná se k ní ještě někdo přidá 
a nebude na to sama. Zatím se ale zdá, že 
děti, které byly osloveny, nebo si to mezi 
sebou ve škole pověděly, do kroužku 
chodí. Sice počet okolo deseti dětí je pro 
někoho málo, pro nás je to informace, že 
by to mohlo fungovat.

Pak tu máme ještě ocenění našich 
kuželkářů jak za sportovní úspěchy, tak 
za jejich práci v oddíle. Na Valné hroma-
dě SK Podlužan Prušánky konané 15. 
11. 2021 byli oceněni:

David Machala - výborný kuželkář, 
který k  nám přestoupil z  oddílu KK 
Vyškov. Jeden z  našich dvou legionářů 
působících v  Rakousku. A  to v  oddíle 
KSK Austria Krems. Předloňský vítěz 
a přeborník Jihomoravského kraje mezi 
muži, kde se pravidelně umísťuje na 
předních místech. Pravidelní účastník 
mistrovství ČR, kde náš oddíl vždy dob-
ře reprezentuje a  dělá skvělou reklamu 
našemu oddílu, za kterou mu patří velký 
dík. 

Zdeněk Hosaja - nejstarší člen naše-
ho oddílu. Jeden z těch, který byl v za-
čátcích u zakládání oddílu a dodnes je 
jeho pevnou součástí. V  jednasedm-
desáti letech opravdu udivuje skvělou 
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hrou. Za svou bohatou kariéru se účast-
nil mnoha mistrovství krajů jak mezi 
muži, tak mezi seniory, kde dosáhl ně-
kolika skvělých umístění. V seniorech se 
mu podařilo postoupil i na mistrovství 
ČR. Za kuželkářský oddíl mu patří velký 
dík za jeho výdrž a sportovní nasazení. 

Tabulka družstev 3.liga po 8. kole
1. TJ Centropen Dačice B 7 6 0 1 46.0 : 10.0 3301    12
2. SK Podlužan Prušánky 7 6 0 1 40.5 : 15.5  3331    12
3. TJ Sokol Slavonice 8 5 1 2 34.0 : 30,0 3254    11
4. TJ Sokol Mistřín 8 5 0 3 35.0 : 29.0 3249    10
5. TJ Sokol Šanov 8 4 1 3 37.0 : 27.0  3237      9
6. TJ Loko České Budějovice 8 4 1 3 34.0 : 30.0  3205      9
7. TJ Start Jihlava 8 4 1 3 32.0 : 32.0  3252      9
8. KK Slavoj Žirovnice 8 4 0 4 32.0 : 32.0  3199      8
9. TJ Sokol Machová 8 3 0 5 31.0 : 33.0  3209      6
10. TJ Lokomotiva Valtice 8 2 1 5 21.5 : 42.5  3332      5
11. TJ Sokol Husovice C 8 1 1 6 17.0 : 47.0  3195      3
12. TJ Centropen Dačice C 8 0 0 8 16.0 : 48.0  3164      0

Tabulka družstev KP1 po 8. kole 
1. TJ Sokol Vážany 8 6 0 2 40.0 : 24.0  2634    12
2. SK Podlužan Prušánky B 8 5 1 2 41.5 : 22.5 2632    11
3. TJ Sokol Šanov B 8 5 0 3 40.5 : 23.5 2571    10
4. KK Jiskra Čejkovice B 9 4 2 3 37.0 : 35.0 2488    10
5. TJ Jiskra Kyjov 8 4 1 3 32.5 : 31.5 2479      9
6. TJ Sokol Vracov B 8 4 0 4 32.0 : 32.0 2545      8
7. KK Sokol Litenčice 8 4 0 4 31.5 : 32.5 2473      8
8. SK Baník Ratíškovice C 8 4 0 4 30.0 : 34.0 2494      8
9. TJ Lokomotiva Valtice B 8 3 0 5 25.5 : 38.5 2440      6
10. KK Vyškov D 8 2 0 6 23.5 : 40.5 2491      4
11. TJ Sokol Mistřín C 9 2 0 7 26.0 : 46.0 2440      4

Tabulka družstev KP2 po 11. kole 
1. SK Podlužan Prušánky D 11 10 1 0 53.5 : 12.5 1768    21
2. TJ Sokol Šanov D 11 9 0 2 51.5 : 14.5  1737    18

Pihár Antonín - za jeho obětavou 
a  nezištnou práci a  činnost v  oddíle. 
Hlavně v  brigádnických akcích za po-
slední dva roky má v oddíle odpracová-
no nejvíce hodin. Za jeho nezištnou po-
moc pro kuželkářský oddíl mu také patří 
opravdu velký dík.   

Další informace o  našem oddílu 
naleznete jak na stránkách www.kuzel-
kyprusanky.cz,  tak i  na FB stránkách 
Kuželkáři SK Podlužan Prušánky. 

Za oddíl kuželek 
Zdeněk Zálešák 

foto Martin Kozák, Jiří Stávek
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3. SK STAK Domanín 11 8 0 3 45.0 : 21.0  1673    16
4. TJ Sokol Kuchařovice 11 8 0 3 44.0 : 22.0  1702    16
5. TJ Sokol Šanov C 11 8 0 3 41.0 : 25.0  1679    16
6. KK Vyškov E 11 5 0 6 33.0 : 33.0  1624    10
7. SK Baník Ratíškovice D 11 5 0 6 32.5 : 33.5  1590    10
8. SK Podlužan Prušánky C 11 5 0 6 31.5 : 34.5  1690    10
9. KK Vyškov G 11 5 0 6 30.0 : 36.0  1605    10
10. TJ Sokol Mistřín D 11 5 0 6 29.5 : 36.5  1560    10
11. TJ Sokol Vracov C 11 4 0 7 28.5 : 37.5  1572      8
12. KC Hodonín 11 2 0 9 17.5 : 48.5  1562      4
13. KK Vyškov F 11 1 1 9 15.0 : 51.0  1473      3
14. TJ Jiskra Kyjov B 11 1 0 10 9.5 : 56.5  1447      2

Tabulka družstev KP dorost po 7. kole 
1. SK Baník Ratíškovice B 7 5 2 0 22.0 : 6.0  1193     12
2. SKK Dubňany 7 5 1 1 21.0 : 7.0  1190     11
3. SK Baník Ratíškovice A 7 5 1 1 21.0 : 7.0  1177     11
4. SK Podlužan Prušánky 7 4 1 2 16.0 : 12.0  1126      9
5. KK Vyškov 7 1 3 3 12.0 : 16.0  1015      5
6. KK Mor.Slávia Brno 7 2 1 4 9.0 : 19.0  1038      5
7. TJ Lokomotiva Valtice 7 0 2 5 5.0 : 23.0  877      2
8. TJ Sokol Vracov B 7 0 1 6 6.0 : 22.0  856      1

Adventní příprava dětí z naší farnosti

Když píši tyto řádky, tak je advent 
teprve před námi, ale vy je čtete už 
skoro ve vánočním čase. Nemůžu tedy 
teď psát o  tom, jak probíhala letošní 
příprava dětí na Vánoce, ale můžu se 
poohlédnut po tom, jak to bylo v roce 
2020 a naznačit, o  čem bude příprava 
letos. Minulý rok, i když byly povoleny 
bohoslužby jen do třiceti lidí, tak jsme 
se s  dětmi ještě přede mší scházeli na 
adventní přípravě. Smyslem těchto pří-
prav je prožít advent i jinak, než jen se-
pisováním seznamu dárků, které si pře-
ji, ale možnost prožít ho jako čas, kdy 
se můžu snažit být lepší, získat nějakou 
novou ctnost či dovednost. V loňském 
roce nám v tom pomáhala Panna Ma-
ria, kdy se děti snažily plněním ad-
ventních výzev ozdobit její šaty zlatými 
hvězdičkami. Děti byly moc šikovné, 
a proto na půlnoční mši svaté šaty Pan-
ny Marie krásně zářily zlatými hvěz-
dičkami. A co nás čeká letos? Rok 2021 
vyhlásil papež František rokem svaté-
ho Josefa. Josef je velmi nenápadný, je 
součástí Svaté rodiny a  má v  ní svoje 

nezastupitelné místo. On je ten, který 
Marii přijal, přestože byla v očekávání, 
pro Marii a  Ježíše zajišťoval hmotné 
potřeby, spolu s Marií Ježíše vychová-
val, učil všemu podstatnému pro život, 
je to muž modlitby a  činu. Děti tedy 
budou spolu s  Josefem plnit adventní 
výzvy, aby mu pomohly postavit dům 

pro jeho rodinu. Věřím, že děti budou 
šikovné a podaří se nám to. Můžete se 
přijít podívat do kostela k  jesličkám. 
Protože jsou vánoční svátky za dveřmi, 
přeji vám, abyste je strávili tam, kde se 
cítíte být doma a s těmi, které máte rádi 
a v novém roce hlavně zdraví a naději.

Lenka Tlachová

Zprávičky z farnosti
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Odstranění statických poruch a odvlhčení kostela sv. Izidora v Prušánkách

Po několikaleté přípravě, výběru vhod-
ného řešení a  zpracování projektové do-
kumentace byly v roce 2019 zahájeny roz-
sáhlé opravy našeho kostela, a to z důvodu 
odstranění statických poruch na východní 
a západní straně kostela a provedení tako-
vých stavebních úprav, aby byla odstraněna 
vysoká vlhkost interiéru kostela, která způ-
sobovala enormní tvorbu plísní. Nejprve 
se dělaly otluky omítek uvnitř a poté ven-
ku. V minulém roce byl vytvořen větrací 
systém kolem celého obvodu zdí. Letos se 
podařilo dokončit tyto stavební práce tak, 
že v celé vnitřní části kostela byly provede-
ny nové sanační omítky a v říjnu závěrečná 
výmalba, aby nadále mohl kostel důstojně 
sloužit svému účelu. Všechny stavební prá-
ce ve vysoké kvalitě provedla hodonínská 
fi rma Renova za bezmála 4 miliony korun. 
Velké díky patří obci Prušánky, která jako 
dar věnovala přes jeden milion korun, dal-
ší menší dotace poskytlo Ministerstvo kul-
tury, Jihomoravský kraj a ČEZ, dary HM 
s.r.o. a v neposlední řadě děkuji občanům 
Prušánek za jejich peněžní dary.

V  dalších letech bychom rádi pokra-
čovali provedením sanačních omítek na 
fasádě kostela, opravách věže a celkovém 
nátěru fasády, což si vyžádá další čtyři mi-
liony korun. Byli bychom rádi, aby kostel 
sv. Izidora jako dominanta obce mohl další 
desítky let sloužit svému účelu už v novém 
kabátě. Jsme moc rádi, že jsme 265. výročí 
posvěcení našeho kostela mohli s vděčnos-
tí oslavit již v nově vymalovaném interiéru. 
Přijďte se podívat!

Vít Hába, farář
Foto: Libuše Tesaříková, 

technik stavebních investic
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Gulášfest

Ohlédnutí za akcemi

30. října se na návsi konal tradiční 
Gulášfest. Vařilo jenom devět týmů, ale 
všechny guláše byly výborné, a  proto 
měli návštěvníci dilema, komu při hla-
sování o  nejlepší guláš dají svůj hlas. 
Nakonec zaslouženě vyhráli Myslivci 
z Prušánek, druzí byli s výborným gu-
lášem Kanci a  třetí byli skvělí Hasiči 
z Prušánek. Celkově se akce velmi vyda-
řila, bylo pěkné počasí. K dobré náladě 
přispěla také Kapela starých časů a Ne-
chorbend.

Jana Kamenská
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Mladí pro Prušánky se představují
“Lidé to jsou, kdo tvoří obec, ne zdi.” 

je citát řeckého fi losofa, který nese úvod-
ní strana stanov nově založeného spolku 
v Prušánkách. Mladí pro Prušánky jsou 
sdružením lidí přesvědčených o tom, že 
kvalita života v obci velkou měrou stojí 
na aktivitě a snaze jejich obyvatel podílet 
se na společenském dění. Cílem tohoto 
spolku je takovou aktivitu tvořit a pod-
porovat. Přestože v  Prušánkách dlou-
hodobě funguje řada spolků různých 
zaměření, věříme, že jsou zde stále čin-
nosti jimi nepokryté a možnosti nikým 
nerozvíjené, a  to jak v oblasti kulturní, 
tak obecně v  oblasti veřejného života, 
rozvoje obce, vzdělávání či životního 
prostředí. 

Za dobu svého krátkého působe-
ní přišli Mladí pro Prušánky například 
s  prvním letním kinem v  Prušánkách, 
které se konalo v červnu v příjemných 

prostorách parku u  bývalého koupali-
ště. Akce nabízela možnost zhlédnout 
aktuální snímky z české kinematografi e 
a  díky místním sponzorům pouze za 
dobrovolné vstupné, které bylo věnová-
no na charitativní účely. Kino tak bylo 
dostupné všem. Série promítání byla 
bohužel přerušena tornádem. V příštím 
roce však chceme navázat a  uspořádat 
opět několikadenní promítání v parku.

V  srpnu pak spolek připravil před-
nášku, která připomínala výročí naro-
zení prušáneckého rodáka plk. Pavla 
Hromka. Jeho život a válečné osudy při-
blížil pan Michal Uher z Klubu vojenské 
historie Břeclav. Přednáška byla kromě 
osobního setkání pod kulturním do-
mem také přenášena na Facebook, kde 
můžete stále nalézt záznam.

Mladí pro Prušánky se chystají svoji 
činnost dále rozvíjet i směrem k veřejné-

mu životu. Snahou je dlouhodobě zvy-
šovat zájem obyvatel o činnost obce, ote-
vírat širší diskusi o jejích záměrech a být 
partnerem pro vedení obce při hledání 
fungujících a  dlouhodobě udržitelných 
řešení. Spoléháme přitom na energii 
a chuť, kterou vkládáme do naší snahy 
o oživení této obce, a podporu místních, 
kterým dění v Prušánkách není jedno.

Informace o námi pořádaných udá-
lostech jsou vždy dostupné ze všech 
základních informačních zdrojů v obci 
(rozhlas, infokanál, web). Sledovat cel-
kovou činnost spolku lze na sociálních 
sítích. Kontaktovat nás můžete e-mai-
lem na mladi@proprusanky.cz. Budeme 
rádi, když nám napíšete a  podělíte se 
o své nápady a podněty k životu v Pru-
šánkách, nebo nás budete chtít jen pod-
pořit.

Zbyněk Němeček

Naši rodáci v Argentině
V dnešním čísle Zpravodaje vzpomeneme na tři sourozen-

ce Valuchovy z Prušánek, z domu č. 148, a to Alžbětu, Františ-
ka a Ferdinanda, kteří jako mnoho mladých lidí z moravské-
ho Slovácka odešli ve 20. létech minulého století hledat štěstí 
a dobrou pracovní příležitost v daleké Argentině.

Ve zmíněné době odcházelo z ČSR za prací a novým do-
movem spousta mladých chlapců a dívek, zejména z počet-
ných rodin, a tak tomu bylo i v rodině Valuchové. Rodičům 
Valuchovým a to Marii, rozené Zálešákové (1877) a otci Janovi 
Valuchovi (1874) se narodilo celkem osm dětí. Nejstarší byla 
dcera Marie (1898), dále František (1900), Alžběta (1902), Jan 
(1903), Ferdinand (1906), Ludvík (1911), což byl otec Květy 
Kopečkové, a nejmladší Františka (1913), provdaná Melchr-
tová, u níž ve velice dobré péči dožila jejich maminka Marie 
Valuchová (1877).

Na základě přání mnohých čtenářů se pokusím zodpově-
dět otázky, jak vůbec cesta našich rodáků do jižní Ameriky 
probíhala. Vše začínalo lékařskou prohlídkou u akreditované-
ho hodonínského lékaře pro migraci, uznal-li žadatele, tak si 
tento v Hodoníně podal žádost na vystavení pasu. Po dvou až 
třech týdnech vystavilo Ministerstvo zahraničí v Praze cestov-
ní pas. Pak s pasem a zavazadlem odjel vlakem z Břeclavi nebo 
Podivína do Prahy k vyřízení formalit u severoněmecké spo-
lečnosti LOYD, a to s pomocí agenta nebo místních známých. 

S doklady odjel do Německa přes Drážďany a Lipsko do 
Brém. V Brémách byl ubytován v určeném hotelu, kde čekal 
na parník, který byl později odtažen remorkérem na volné 
moře.

Na lodi se jedlo na tři směny, celkem šestkrát denně, včet-
ně svačin. Po proplutí kanálem La Manche byla první zastávka 
ve španělské Coruni, další den zastávka v portugalském Li-
sabonu a pak na Madeiře. Za dva dny po odplutí z Madeiry 
parník připlul na Kanárské ostrovy. Cesta přes Atlantik trvala 
osm dní, než dopluli ke břehům Brazílie, podél pobřeží Brazí-
lie a Uruguaye plul parník více než týden. Konečně dopluli do 
Buenes Aires, kde ústí argentinská řeka La Plata, která zde má 
šířku 120 kilometrů. Celkem tehdy plavba z Brém do Argen-
tin trvala dvacet jedna dnů. 

Po vylodění následovaly různé formality, pak byli ubyto-
váni v tzv. EMIGRANT Hotelu, kde jedli z hliníkových talířů, 
v místnostech byly vši, štěnice a blechy … Když si žadatel  vy-
bral z nabízených pracovních příležitostí, tak jemu a ostatním 
místní vláda hradila dopravu do místa, kde si vybral vyhléd-
nutou práci.

Ale vrátíme se k našim kolonistům z Prušánek, přičemž 
nelze opomenout cestovatele z blízkých Čejkovic, kteří ve stej-
ném termínu odjezdu do Argentiny rovněž opustili svou rod-
nou vinařskou obec. Jedním z nich byl Jan Holomáč, narozený 
9. 8. 1895, který také pocházel z početné rodiny. Náš cestovatel 
Jan Holomáč odjel z Čejkovic do Argentiny i se svým bratran-
cem Jaroslavem Drábkem v roce 1923, spolu s řadou dalších 
mladých chlapců a dívek, o čemž existuje přihlašovací doklad 
z emigračního úřadu v Argentině.

Na parníku, který vyplul z Brém, hned v prvních dnech 
plavby Janovi „padla do oka“ hezká, veselá, temperamentní 
a kurážná slečna Alžběta Valuchová (2. 2. 1902) z Prušánek. 
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Tuto kurážnou dívku doprovázeli bratři Valuchovi, a to Fran-
tišek a Ferdinand, kteří ji však nespustili z očí jak ve dne, tak 
i v noci.

Janovi, který měl typickou čejkovickou klidnou a rozváž-
nou povahu, Alžběta svým slováckým temperamentem nato-
lik učarovala, že ji už ani v Argentině neopustil, neboť i Alž-
běta jeho city opětovala, a tak spolu začali v Argentině hledat 
nový budoucí život. Jako většina příchozích do Argentiny 
chtěli i oni zakotvit hned v Buenos Aires (B.A.), které v pře-
kladu znamená „Dobrý vzduch“, neboť vítr, který zde neustále 
vane od Atlantiku a  Jižního pólu, dělá některým příchozím 
zdravotní problémy. Zde však už nebyla žádná pracovní příle-
žitost, a tak se na základě doporučení emigračních úředníků 
vydali do 2400 km vzdáleného města Salsipuedes.

Zde se nejprve nechali zaměstnat na místní latifundii, ale 
velice brzy poznali, že to není to pravé, co od této země očeká-
vali. Z této takřka bezvýchodné situace díky podnikatelskému 
duchu Janovi ženy Alžběty se nadchli pro její záměr pustit se 
do pěstování místní vinné révy. Pro tento záměr si měli vy-
hlédnout místního latifundistu, který jim poskytl optimální 
pozemek a nezbytný kapitál. Veškeré práce, včetně namáhavé 
rygolace a výsadby révy prováděli ve třech mužích, a to s Ja-
novým bratrem Metodějem a  už se švagrem Ferdinandem 
Valuchem, neboť se dne 10. 6. 1925 Jan oženil s Alžbětou Va-
luchovou.

Naštěstí z prvních několika úrod hroznů si Jan díky své 
uvážlivosti a prozíravosti koupil za velice výhodnou cenu na-
bízený poměrně velký pozemek na jižním svahu, na kterém 
si postavili i veliký dům. Zde všichni společně i s Metodějem 
a Ferdinandem přebývali a pracovali.

Druhý bratr František (Francisco) Valuch, v místě přezdí-
vaný „Pančo“, se záhy po příjezdu do Argentiny od rodiny od-
dělil a našel si práci v nedalekém budoucím městě El Manza-
no (Jablko), kde se časem vypracoval na městského úředníka. 
Pracoval i v městské radě a ve městě měl pozici, kde jako úřed-
ník prodával zájemců místní státní půdu a  kde také založil 
svou početnou rodinu. Se svou ženou měli sedm dětí, z nichž 
v současné době ještě žije Josefi na, Mercedes a syn Juan Car-
los. Za své zásluhy o rozvoj města El Manzano byla po něm 
v tomto městě jedna ulice pojmenovaná „Francisco Valuch“.

Velikým neštěstím pro rodinu Jan Holomáče byla pro ně 
špatně napsaná společenská smlouva, kterou Jan uzavřel na 
místním notářství s  argentinsko-španělským latifundistou. 
Přišli o vinici, kterou vybudovali, kromě domu na svém po-
zemku. Při nějaké místní krizi totiž latifundista požadoval 
okamžité vrácení vloženého kapitálu do jeho pozemku, což 
nebylo tehdy v jejich silách. A byla to opět Alžběta (Elisabe-
ta, také Elis), která navrhla znovu vysadit, ale tentokrát už na 
svém pozemku, vinici a jabloňový sad. A tak se stalo, že pěs-
tovali vinnou révu, odrůdu Labrusca, a to v nadmořské výšce 
přes 900 metrů, na výhodný prodej hroznů a jablek do místní 
kooperativy. Část úrody hroznů zpracovával Jan na víno v su-
terénu svého domu jak pro svou potřebu, tak na prodej, a to 
červené víno (vino tinto) pro své sousedy a známé.

V průběhu úspěšných i neúspěšných let se do Janovy ro-
diny narodily tři dcery a to v roce 1927 Marie Josefi na, v roce 
1928 Anna Rosa a v roce 1932 Juana Antonia.

Velikým neštěstím v  Janově rodině byla nečekaná smrt 
švagra Ferdinanda Valucha, který se ze zvědavosti ve druhé po-
lovině 30. let jel podívat na velkou demonstraci v jejich městě 
Salsipuedes. Při rozhánění této demonstrace místní policie stří-
lela do davu ostrou municí a jedna z kulek zasáhla Ferdinanda 
tak nešťastně, že byl okamžitě na místě mrtev. Později se byla 
na místo skonu jejich švagra podívat celá Janova rodina, včetně 
dívek. 

Alžbětin cestovní pasAlžbětin cestovní pas

František Valuch se švagrem Janem Holomáčem a jeho František Valuch se švagrem Janem Holomáčem a jeho 
bratrem Metodějem při hře bowlsbratrem Metodějem při hře bowls

ulice Francisco Valuchulice Francisco Valuch
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V kůře stromu pak našli kulku, která prolétla tělem je-
jich bratra a švagra Ferdinanda.Tato tragická událost se stala 
v  době, kdy nejvyšší představitelkou argentinských odbo-
rů byla Evita Duartes, později Peronová, která bojovala za 
lepší pracovní a sociální podmínky všech argentinských za-
městnanců. Zmíněná Evita byla a je za své činy pro chudý 
lid v Argentině velice uctívaná a je nepsanou povinností, že 
když někdo z různých končin Argentiny, ale i z ciziny na-
vštíví B.A., tak jde na obrovský hřbitov „Recoleto“, aby se 
pomodlil a poklonil u hrobky rodiny Duarte, kde je uložené 
také tělo Evity.

Málo známá je u nás neúčast Argentiny ve II. světové vál-
ce, kdy se tato země nepřipojila ke spojencům s cílem porazit 
nenáviděný fašismus. Argentina si po celou tuto dobu udrže-
la divnou neutralitu a velice aktivně obchodovala především 
s USA, kdy jejich lodě čile transportovaly do USA bavlnu, 

všechny druhy obilovin, mražené hovězí maso, hovězí i vep-
řové konzervy, ovoce a jejich žádané červené víno, pěstované 
nezvykle až v nadmořské výšce téměř 2000 metrů. Nacistic-
ké německé ponorky, které měly základnu v sousední Guate-
male, na tyto argentinské lodě neútočily a dokonce, když se 
vracely po určité době na opravy do francouzských ponor-
kových doků, tak vozily vrchovatě naložené vnitřní prostory 
argentinskými hovězími konzervami. 

Byla to doba, kdy si mohla Argentina diktovat ceny za své 
zboží a také si v té době hospodářsky nesmírně pomohla. To 
se projevilo celkově ve zlepšení sociální situace všech jejich 
obyvatel.

Jak v  rodině Jana Holomáče dorůstaly jejich dcery, tak 
každé z nich nechali postavit v rozích jejich velkého čtver-
cového pozemku rodinný dům, a  dá se říci, že je všechny 
dobře vybavili do jejich dalšího života. Od 40. let se jejich 
rodině dařilo velice dobře, Jan byl v místě velice váženým ob-
čanem, se sousedy hrával bowls a přitom ochutnávali jejich 
víno. Když jim někdo víno pochválil, tak nikdy neopomenul 
zdůraznit, že oba i s manželkou Elis pocházejí ze slavných 
vinařských obcí s více jak dvěstěletou vinařskou tradicí, a to 
jak v Čejkovicích, tak i v nedalekých Prušánkách.

Když Janovi v  roce 1974 zemřela jeho milovaná žena 
Alžběta, tak nějaký čas žil v Salsipuedes sám, ale později žil 
u dcer v Buenos Aires, kde také zemřel v úctyhodném věku 
v roce 1992.

Jejich dcery v současné době také už nežijí a s jejich vnu-
ky a  vnučkami udržuje živý písemný elektronický kontakt 
v  angličtině paní Miloslava Jančová, rozená Holomáčová 
z Prahy, která rovněž udržuje kontakt s jednou dcerou Fran-
tiška Valucha a také s jeho vnuky. Jedním z vnuků Alžběty je 
Gonzáles Estrado, který se učí česky a má v plánu s dalšími 
Františkovými vnuky navštívit jak Prušánky, tak i Čejkovice, 
odkud pocházejí jejich prarodiče.

Za poskytnuté fotografi e a cenné informace o našich ko-
lonistech v Argentině náleží veliké poděkování místním pru-
šáneckým badatelům Marii a Josefovi Michalicovým a Květě 
Kopečkové.

Vít Hřiba
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Tato rodinná fotografi e se dostala do ČSR ve 30. letech, a to 
jedna do Čejkovic a druhá rodině do Prušánek, která byla na-
štěstí na zadní straně ručně popsaná, tak jsme se dověděli, kdo 
je ten stojící muž. Je uveden jako Fredo, což odpovídá jménu 

Ferdinand, sedící paní je Alžběta a vedle ní je Janis tj. náš Jan, 
a dívky (zleva) Anna Rosa, nejmenší uprostřed Juana Antonia 

a nejstarší v bílém Marie Josefi na.

Čteme z prušánecké kroniky
Na jaře roku 1923 byla stavěna hlav-

ní linka elektrického vedení od Hodo-
nína přes Padělky směrem k  Břeclavi. 
Jest to počátek elektrizace našeho okolí, 
které bude v blízké budoucnosti zave-
deno i v Prušánkách. Elektrický proud 
půjde z oslavanské elektrárny.

Když opukly vinohrady na jaře 
v  roce 1923, bylo zpozorováno, že 
mnohé vinice jsou postiženy dosud 
neznámou nemocí. Byly ihned učině-

ny dotazy na vinařský inspektorát do 
Mutěnic o vysvětlení. Odtud bylo sdě-
leno, že jest to nemoc, která se jmenuje 
„kopřivka“ čili „kadeřavka“ (akarinó-
za). Prostředek proti této nemoci jest 
postřikování vinohradů před opukem 
rozředěnou směsí „sírovápna“ a  po 
opuku postřikování „solbárem“. Což 
taky vinaři prováděli. 

Sotva bylo oznámeno v časopisech, 
že obecní volby se budou odbývati na 

podzim v  tomto roce, už nastal vše-
obecný ruch a shon k novým volbám. 
Zároveň byly zakládány nové stra-
ny. Několik týdnů před volbami byla 
v  Prušánkách založena Strana komu-
nistická. Strana lidová byla založena 
už dříve. V Domovině (Republikánské 
straně) nastal rozkol, dosti velká část 
členů odstoupila a  založila si novou 
stranu – Občanskou. Strana národních 
socialistů se rozešla.
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Příběhy našich sousedů i z Prušánek
V úterý 31. srpna 2021 se uskutečnila premiéru doku-

mentu projektu Příběhy našich sousedů, který dětem při-
bližuje vzpomínky pamětníků, jejichž životy významně 
ovlivnily dějinné události 20. století. 

Do projektu Příběhy našich sousedů, který se na Ho-
donínsku konal letos poprvé, se zapojilo celkem jedenáct 
žákovských týmů z osmi základních škol už v únoru 2020. 
Projekt byl přerušen covidovou epidemií, zavřenými ško-
lami a všemi epidemiologickými opatřeními. Do závěreč-
ných prací nám nakonec zasáhlo tornádo. Projekt dokonči-
lo pět žákovských týmů z pěti škol.

Pod vedením svých učitelů zaznamenali pamětnická 
vyprávění žáci ze ZŠ Hodonín Mírové náměstí, ZŠ Ho-
donín Vančurova, ZŠ Hodonín U  Červených domků, ZŠ 
Prušánky a ZŠ Mikulčice. Žáci nejprve natáčeli vyprávění 
místních pamětníků a dohledávali dokumentární materi-
ály k  jejich příběhům. Ze shromážděných podkladů pak 
vytvořili vlastní dokumentární dílka.

Žáci zpovídali Zuzanu Domesovou, pamětnici okupa-
ce v roce 1968, učitelku, ale také poslankyni Parlamentu 
ČR. Další účastnicí byla Ludmila Drdlová, která vzpomí-
nala na nálety na Hodonín za druhé světové války, ale také 
na strach při okupaci v srpnu 1968. Žáci nahrávali rozho-
vor s Pavlem Novákem, pamětníkem konce druhé světové 
války a přechodu fronty, kolektivizace na venkově, milov-
níkem folkloru a kostelníkem v Mikulčicích. Podařilo se 
zaznamenat vzpomínky Františka Krejčiříka, pamětní-
ka významné hokejové éry v Hodoníně, hráče i  trenéra, 
hokejového fanouška. Poslechnout si můžete vyprávění 
Evy Makuderové, pamětnice pronásledování v  50. a  60. 
let a zdravotní sestry z chirurgie hodonínské nemocnice. 
Žákyně ze Základní školy v Prušánkách se jako jediné od-
vážily zpracovat svůj příběh jako video. Celé nahrávání si 
připravily, realizovaly a dokonce i postříhaly. Byly to Ven-
dula Tlachová, Emily Maršálková, Nikola Mrlíková, Anna 
Letochová a Bianca Nováková, která nahrávku kompletně 

sestříhala. Děvčata pracovala pod vedením paní učitelky 
Jany Padalíkové.

Závěrečný dokument o  projektu Příběhy našich sou-
sedů na Hodonínsku najdete na YouTube kanále Příběhy 
našich sousedů: https://www.youtube.com/watch?v=F-
r6EmSFHZ1Q

O projektu:
V  roce 2020 se do projektu Příběhy našich sousedů 

po celé ČR zapojilo 388 českých škol s více jak 2200 žáky 
a studenty, kteří pod vedením 442 učitelů zdokumentovali 
v 559 žákovských dokumentaristických týmech téměř 600 
pamětnických příběhů. Cílem přitom nebylo zapojit jen 
elitní školy a nejnadanější žáky, ale zpřístupnit touto for-
mou moderní dějiny co nejširšímu okruhu čtrnáctiletých 
a  patnáctiletých žáků a  studentů. Žákovské dokumenty 
jsou dostupné na webu www.pribehynasichsousedu.cz. 

Helena Hájková

Jednu neděli začátkem měsíce září 
roku 1923 byly Prušánky překvapeny 
neobyčejnou událostí. Na Dílách za 
humnama u  kostela se spustil aero-
plán, který řídil místní občan Tomáš 
Kalinovský. Tento rodák z  Prušánek 
zasluhuje zvláštní pozornosti. Byl to 
syn dělníka Jana Kalinovského. Před 
válkou byl zaměstnán jako dělník ve 
státním dvoře. Jako osmnáctiletý hoch 
byl v  roce 2015 odveden a  poslán na 
ruskou frontu. Tam si nepobyl dlouho, 
neboť byl od Rusů zajat. Jako zajatec 
pracoval v  uhelných dolech v  Don-

ské oblasti. Pak na začátku roku 1917 
vstoupil do českého vojska, kdež sloužil 
v jezdeckém pluku. Roku 1920 se vrátil 
do vlasti už ženat, jeho žena byla Ruska.

Když přijel do vlasti, tak ihned 
vstoupil do letecké školy a  pak se stal 
pilotem. Byl šikovatelem (rotmistrem). 
O tom, že chce přiletět do Prušánek, se 
vědělo už předem. Ihned celá obec se 
sběhla ke kostelu, aby přivítala prušá-
neckého aviatika. Byla to pro mnohé 
vzácnost, neboť ještě neviděli aeroplán 
z takové blízkosti jako teď. Pobesedoval 
si asi hodinu se svými rodiči a pak se 

zase vznesl do vzdušné prostory a letěl 
na Slovensko směrem ke Košicím.

Dne 16. září roku 1923 byly v Pru-
šánkách obecní volby. Volilo se v jedné 
školní třídě. Výsledek voleb byl násle-
dující:

Strana lidová získala 10 mandátů, 
Strana republikánská 9 mandátů, Stra-
na občanská 7 mandátů a Strana komu-
nistická 4 mandáty. Dne 4. října roku 
1923 byl zvolen starostou obce rolník 
Jan Maděryč z čísla 76 ze Strany lidové.

Z prušánecké kroniky vybrala 
a upravila Jana Kamenská
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Léčení včelím pylem
Včelí pyl včely sbírají na květech 

a  vytvářejí z  něj tzv. rousky. Je to pyl, 
který včelař získá od včel při vchodu do 
úlu pomocí pylochytů. Včely procházejí 
přes otvory a část pylu jim spadne do zá-
sobníku. Včelař následně pyl čistí, v su-
rovém stavu ho nejčastěji zamrazí nebo 
ho suší při teplotě asi 40C, aby nedošlo 
ke zničení některých enzymů a  jiných 
důležitých látek, kterými se pyl vyzna-
čuje z hlediska léčivých vlastností. Tento 
pyl (rouskovaný) se používá při zpra-
cování ve včelích produktech, jako jsou 
med s pylem, med s pylem a propolisem 
a med s pylem a mateří kašičkou. Použí-
vá se i pro přímou konzumaci, a to tak, 
že jednu až tři čajové lžíce pylu necháme 
v  1 dl džusu odstát šest až osm hodin 
a po zamíchání užijeme. Může se přidat 
do jogurtu, ovocné nebo zeleninové šťá-
vy. Při tomto užívání pylu se využijí jeho 
užitné a léčebné vlastnosti. 

Dr. Stefan Stangaciu na své webové 
stránce uvádí, že včelími produkty je 
možné léčit, nebo pomoci při léčení více 
než pěti set druhů nemoci. Rozdíl mezi 
vzdušným pylem v přírodě a rouskova-

ným pylem je, že první je pro člověka 
možným alergenem, rouskovaný pyl je 
bez jakýchkoliv vedlejších účinků.

Včelí pyl obsahuje vitamíny, ami-
nokyseliny, minerální látky a  enzymy. 
Z  hlediska struktury kopíruje složení 
medu, mateří kašičky a propolisu. Ob-
sah vitamínů v  pylu je mnohem vyšší 
než v samotném medu a propolisu. 

Oddělení naturální medicíny a  lé-
čebné výživy ve Fakultní nemocnici 
v Košicích, kde je primářem Mudr. Šte-
fan Košlík, CSc. o  využití včelího pylu 
říká: „Z našich téměř třicetiletých zku-
šeností vyplývá, že včelí pyl má příznivé 
účinky zejména při ledvinové nedosta-
tečnosti, problémech s játry, při zvýšení 
hladiny tuku a kyseliny močové v krvi 
nebo při těžkých kožních onemocně-
ních. Užívání pylu se doporučuje rekon-
valescentům po těžkých onemocněních, 
operacích a  zvýšené psychické zátěži 
(stresech).

Dosud se předpokládalo, že pokud 
se pyl užije bez úpravy, která nenaruší 
jeho obal, obsah pylu v buňce organi-
smus nezužitkuje. Podle výzkumů ja-

ponských vědců to tak není. Říkají, že 
až 80 % obsahu pylového zrnka dokáže 
organismus vyextrahovat v  zažívacím 
traktu v průběhu jeho cesty až po vy-
loučení.

V  novodobých dějinách používal 
pyl jako výživnou látku a  stimulační 
prostředek fi nský atlet Paavo Johannes 
Nurmi. Patřil do skupiny létajících Finů. 
Nurmi Byl nejlepším světovým atletem 
20. století na střední a dlouhé tratě. Cel-
kově získal devět zlatých a  tři stříbrné 
medaile ve dvanácti disciplínách, ve 
kterých soutěžil na olympijských hrách. 
Až později se zjistilo, že používal jako 
doping včelí pyl, který však nemohl být 
zjištěný ani zakázaný, protože šlo o čistý 
přírodní produkt.

Dávkování:
Udržovací dávka 10 g
Léčebná dávka 20 g
Doba užívání 1 měsíc. Opakovat ně-

kolikrát ročně.
Včelařství Tomáš Polách, 

Peckova 61, Čejkovice, 
foto archiv autora

Vmíchaný pyl do pastovaného Vmíchaný pyl do pastovaného 
medu po fermentaci medu po fermentaci Rouskový včelí pylRouskový včelí pyl Pyl v džusu Pyl v džusu 

Společenská kronika
Opustili nás
Marie Balgová
Pavel Pšovský
Matěj Svoboda

František Šerák
Marie Příborská
Jindřiška Zigáčková
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Inzerce
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Z naší školičky

skládání obrázků z kaštanů

pouštíme draka

pouštíme draka

podzimní procházka

pečené brambory nám chutnají hrabeme listí na zahraděbudeme péct brambory


